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BRMG-KSiB-II.0012.12.2013 
 
 

PROTOKÓŁ NR 44–12/2013 
 
 

z posiedzenia Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, które odbyło się  
w dniu 02 grudnia 2013 roku, a rozpoczęło się o godz. 14.00, w sali nr 208 w 
Nowym Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 
Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 i nr 2 
do protokołu. 
 
Na stan sześciu (6) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło pięć osób (5), 
czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. Nieobecna Radna 
Patrycja Mlejnek – Gałęza. 
 
Posiedzeniu przewodniczył Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji 
Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska. 
 
Po stwierdzeniu quorum, otworzył 44 posiedzenie Komisji, powitał zebranych i 
poinformował, że porządek obrad został drogą elektroniczną wysłany do radnych w 
terminie regulaminowym - porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Godz. 14:00 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
uchwalenia „Regulaminu udzielania dotacji celowych na zadania 
związane z ochroną środowiska i gospodarką wodną” – druk nr 1109. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

Godz. 14:05 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2014 - 2040 – druk 
nr 1099. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 

Wydział Programów Rozwojowych 
Dyrekcja Rozbudowy Miasta Gdańska 
Wydział Edukacji 
Wydział Budżetu Miasta i Podatków 

 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na rok 2014 - druk nr 1100. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 

Godz. 15:15 

4. Prace nad Strategią Rozwoju Gdańska 2030 Plus oraz Strategią 
Gdańskiego Obszaru Metropolitalnego. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska, Pan Michał Glaser – 
Dyrektor Gdańskiego Obszaru Metropolitalnego 
 

Godz. 16:00 

5. Rozmowa z przedstawicielami Pracodawców Pomorza. 
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6. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 

 
Przewodniczący Komisji – Maciej Krupa poinformował, iż dodatkowo wpłynęły do 
Komisji dwa projekty uchwał do zaopiniowania. Zaproponował, aby zostały one 
wprowadzone do porządku posiedzenia jako pkt 1 a i 1 b: 
 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Biuro Inwestycji Euro 
Gdańska 2012 Spółka z o.o. z siedzibą w Gdańsku – druk nr 1112. 
 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Gdańskie Towarzystwo Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku – druk nr 1113. 

 
Wobec braku uwag do zaproponowanych zmian w porządku posiedzenia 
przewodniczący Maciej Krupa poddał pod głosowanie przyjęcie przedstawionego 
porządku wraz ze zmianami. 
 
Komisja porządek przyjęła i przegłosowała jednogłośnie - 4 głosami za. 
 
 

PUNKT – 1 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie uchwalenia 
„Regulaminu udzielania dotacji celowych na zadania związane z ochroną 
środowiska i gospodarką wodną” – druk nr 1109.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
grudnia 2013 r. - BRMG-S.0006.348.2013). 
 

Pani Dagmara Nagórka – Kmiecik – Zastępca Dyrektora Wydziału Środowiska w 
Urzędzie Miejskim w Gdańsku, w imieniu wnioskodawcy zreferowała projekt 
uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do 
dyskusji. 
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Proszę mi jeszcze wyjaśnić, ja przepraszam, może się zagapiłam, czy ta zmiana w 
wartościach liczbowych w procentach przyznawanych dotacji, ona wynika z 
praktyki, że, czy po prostu z polityki miasta, czyli chodzi mi oto czy rzeczywiście 
tak mało osób się zgłaszało po dotacje na kolektory słoneczne, a dużo więcej na 
wymianę tych dachówek azbestowych czy w ogóle elementów azbestowych czy po 
prostu z braku pieniędzy decydujemy się na to, żeby preferować jednak wymianę 
tegoż rakotwórczego azbestu na inne materiały pokryciowe.  
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Pani Dagmara Nagórka – Kmiecik – Zastępca Dyrektora Wydziału Środowiska w 
Urzędzie Miejskim w Gdańsku 
To znaczy tutaj zmiana akurat nie dotyczy azbestu a likwidacji pieców węglowych i 
zmiany sposobu ogrzewania. Jeżeli chodzi o azbest to tak jak 3000 zł było tak 3000 
zł zostaje, a teraz chodzi o środki finansowe, ponieważ głównym problemem i 
wynikającym z polityki gminy i tak jak mówiłam wprowadzania konieczności 
programów naprawczych w zakresie emisji pyłów PM10 jest jakby główny nacisk na 
likwidację tych uciążliwości niskoemisyjnych. Kolektory słoneczne były wspierane, i 
jakby nadal jest taka wola, ale jest promocja, żeby zachęcać do tych źródeł energii 
odnawialnej i jeżeli chodzi o ilość ja mogę przytoczyć, bo akurat mamy takie dane, 
w porównaniu z rokiem ubiegłym zmiana ogrzewania z węglowego na elektryczne 
był 1 wniosek, w tym roku 13, z węglowego na gazowe, w roku ubiegłym były 83 
wnioski, i w tym roku 97, a jeżeli chodzi o te kolektory słoneczne i kwota, która 
była 5000 zł ona bardzo tak mówiąc wprost zjadły nam budżet w tym roku, bo tak 
jak w roku ubiegłym były 44 instalacje, tak w roku bieżącym 86 i to wymagało 
zwiększania kwot, zwiększania oszczędności, ponieważ też jakby wolą Pana 
Prezydenta było, aby wszystkich mieszkańców, którzy zgodnie z regulaminem i w 
terminie składają wnioski, obsłużyć, żeby nie mieli do nas ludzie pretensji, że ktoś 
w czerwcu dostał, a złożył w październiku nie dostał. Stąd były szukane 
oszczędności, przesuwane kwoty i w tym roku były to już istotne pieniądze.    
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo. Czyli z tego co jeszcze pani powiedziała na końcu rozumiem, że 
wszystkie wnioski, jeżeli była taka możliwość i spełniały warunki, zostały 
pozytywnie zrealizowane.  
 
Pani Dagmara Nagórka – Kmiecik – Zastępca Dyrektora Wydziału Środowiska w 
Urzędzie Miejskim w Gdańsku 
Wszystkie. Ja jeszcze tak pani powiem, żeby dopełnić informacji, w roku ubiegłym 
na te wszystkie dotacje była, to znaczy na dotacje związane z węglem i 
kolektorami, to było 427 110 zł, a do 28 listopada br. była to kwota 705 992 zł.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo, czy są jeszcze pytania? Nie widzę, wobec tego przystępujemy do 
opinii. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Panią Dagmarę Nagórkę – Kmiecik – Zastępcę 
Dyrektora Wydziału Środowiska w Urzędzie Miejskim w Gdańsku – Komisja, w 
wyniku przeprowadzonego głosowania, jednogłośnie 4 głosami za - pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1109 – bez 
poprawek. (Opinia nr 44-12/335-103/2013). 
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PUNKT – 1 a 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia woli 
objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym spółki Gminy Miasta 
Gdańska działającej pod firmą Biuro Inwestycji Euro Gdańska 2012 Spółka z o.o. 
z siedzibą w Gdańsku – druk nr 1112.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
grudnia 2013 r. - BRMG-S.0006.351.2013) 
 

Pan Jan Michalski – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do 
dyskusji. 
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Chciałem się zapytać z czego historycznie wynikał taki podział. Rozumiem, że 
chodziło o forfaiting jeśli chodzi o finansowanie stadionu? 
 
Pan Jan Michalski – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Tak, chodziło o zasady finansowania po prostu tej inwestycji.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
I w tej chwili jakby te przesłanki się wyczerpały tak?  
 
Pan Jan Michalski – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku 
Tak, w tej chwili tak. Racjonalne jest w tej chwili właśnie konsolidacja tegoż 
majątku w spółce.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Pani Skarbnik jeśli mógłbym prosić.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Oczywiście jeszcze jedną przesłanką była dotacja z budżetu państwa w wysokości 
144 mln zł, a tak naprawdę 118 mln zł, bo musieliśmy zwrócić nasz zwrot VAT-u, 
też była determinantą utworzenia udziału w spółce dotychczasowych 75% nasze ¼ i 
również możliwość przerzucania tego długu na spółkę tak jak to pan zauważył. Jak 
jest coś niejasne to proszę pytać. Oczywiście ten dług, który ma spółka wobec 
banku czyli t wierzytelności, które miasto sprzedało bankowi, a bank rozterminował 
w perspektywie 10-letniej spółce, my dokapitalizowujemy spółkę każdego roku 
gotówkowo i na to jest stosowna uchwała Rady Miasta Gdańska, a teraz ponieważ 
już proces inwestycyjny został zakończony, rozliczony wszystkie nakłady i tak jak 
wcześniej było mówione pan Prezydent też państwu przekazywał, że będziemy 
wnosić aportem tą ¼ do spółki i w całości spółka będzie właścicielem stadionu i 
gruntów, ale moment, kiedy wniesiemy aportem do spółki to jest jeszcze inna 
kwestia. Na razie musi być wola Rady.    
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Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy są dalsze pytania? Nie widzę, przystępujemy do opinii. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jana Michalskiego  – Przedstawiciela 
Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w Gdańsku – Komisja w wyniku 
przeprowadzonego głosowania – jednogłośnie 4 głosami za - pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1112 – bez 
poprawek. (Opinia nr 44-12/336-104/2013). 
 

PUNKT – 1 b 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia woli 
objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym spółki Gminy Miasta 
Gdańska pod firmą Gdańskie Towarzystwo Budownictwa Społecznego Spółka z 
ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku – druk nr 1113. 
 (Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
grudnia 2013 r. - BRMG-S.0006.352.2013) 
        
Pan Jan Michalski – Przedstawiciel Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt uchwały. 
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1113. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jana Michalskiego – Przedstawiciela 
Wydziału Polityki Gospodarczej Urzędu Miejskiego w Gdańsku – Komisja w wyniku 
przeprowadzonego głosowania – jednogłośnie 5 głosami za - pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1113 – bez 
poprawek. (Opinia nr 44-12/337-105/2013). 
 

PUNKT – 2 i 3  
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014 – 2040 – 
druk nr 1099 oraz zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1100. 
 (Oryginały projektów uchwał  znajdują się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska 
z grudnia 2013 r. - BRMG-S.0006.338.2013 oraz BRMG-S.0006.339.2013) 
 



 

6 
 

Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska przedstawiła najpierw 
projekt uchwały dotyczący Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska 
na lata 2014-2040. Następnie przystąpiono do dyskusji w tym temacie. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
O jakich potencjalnych inwestycjach mówimy, o które będziemy aplikowali i które 
być może spełnią te 60% dofinansowania, a dwa: jaka jest kwota przeznaczana na 
2014 i 2015 rok, bo nie wiem, czy dobrze odczytałem jeżeli chodzi o rezerwę na 
finansowanie projektów inwestycyjnych? Czyli te przygotowania. 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
W roku 2014 jest to kwota 845 mln zł. To jest kwota na wszystkie wydatki 
inwestycyjne. Panu chodzi na perspektywę 14-20 na dokumentację?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
W przyszłym roku jest to kwota 3 mln zł, w 2015 jest to 10 mln zł i jest to zapisane 
w Wieloletniej Prognozie Finansowej w załączniku nr 2 to jest przedsięwzięcie, ale 
dodatkowymi pieniędzmi na 2014 rok są środki na opracowanie dokumentacji i 
koncepcji dokumentacji Nowej Bulońskiej i Nowej Jabłoniowej w ramach projektu 
finansowanego w ramach jeszcze tegorocznego RPO. Pieniądze na przygotowanie są 
zapisane jako przedsięwzięcie dokumentacja dla przyszłych projektów. One są po 
prostu w jednej puli. Nowa Bulońska jest odrębnym przedsięwzięciem, o Nową 
Jabłoniową rozszerzono zakres tego zadania, więc w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego jeszcze tego trwającego mamy dofinansowanie na Nową 
Bulońską i Nową Jabłoniową, a na nowe projekty jako odrębna pula są pieniądze 
jako przedsięwzięcie dla przyszłych projektów. 10 mln w 2015, 3 mln zł w 2014. Na 
pewno Gdańsk Południe jeżeli chodzi o drogowe na liście. Dzisiaj tak naprawdę 
najlepiej zdiagnozowane są projekty komunikacyjne drogowe czyli Gdańsk Południe 
jako program przyjęty strategiczny. Ok. 4 mln zł, Nowa Bulońska to jest ok. 200 
mln zł dzisiaj szacowana. Oczywiście te drogi są projektowane razem z budową linii 
tramwajowych. Na pewno w kolejce czeka Droga Zielona i tutaj mamy dwa zadania 
Tunel pod Pachołkiem analizowany i Droga Zielona po terenie Gdańska.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG dyskutował 
z Panią Izabelą Kuś, jednakże ze względu na brak wypowiedzi do mikrofonu, nie 
zostały one nagrane, a tym samym nie ma możliwości ich odtworzenia i zapisania w 
protokole. Są zapisane odpowiedzi na pytania przekazane przez Panią I. Kuś.   
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Nie, jest po przetargu. Tydzień temu zostały otwarte oferty. Najkorzystniejsza 
oferta przekracza o 50 tys. zł kwotę, którą szacowaliśmy, czyli z kwoty 500 tys. zł 
dzisiaj cena ofertowa jest 550 tys. zł. Jest wstępna zgoda Sopotu. Jeżeli będziemy 
mieli to potwierdzenie na piśmie to najprawdopodobniej w ciągu miesiąca 
wybierzemy wykonawcę i w połowie przyszłego roku będzie gotowa analiza sposobu 
przeprawienia się wzdłuż ulicy Spacerowej. Droga Zielona wzdłuż morza czyli od 
tego zakończonego elementu przy hali do ul. Hallera. To jest ten brakujący 
fragment. Myślimy też o Nowej Kościuszki i jakby kontynuacja trasy Słowackiego od 
skrzyżowania z Hynka na wprost i też jest na liście przeprawa, właściwie most do 
Sobieszewa jako zadanie już gotowe praktycznie z pozwoleniem na budowę. To tak 
na szybko jeśli chodzi o projekty komunikacyjne. Hewelianum ma cały program 
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modernizacyjny czyli kolejne obiekty. Z dużych inwestycyjnych właściwie tak. Albo 
są gotowe, albo…  To znaczy tak jeżeli chcielibyśmy kwalifikować wydatki 
poniesione na dokumentację to te wydatki powinny być ponoszone od przyszłego 
roku, czyli od momentu rozpoczęcia nowej perspektywy unijnej. Jeżeli mówimy o 
Nowej Bulońskiej, czy Nowej Jabłoniowej to te koszty są finansowane jeszcze z 
obecnego programu unijnego więc te koszty odzyskamy, a jeżeli chcielibyśmy od 
dokumentacji odzyskiwać pieniądze w przyszłej perspektywie to wydatki muszą być 
ponoszone od 1 stycznia 2014 roku, bo taka jest podstawowa zasada 
kwalifikowalności wydatków. 3 mln zł na przyszły rok, ale przy dużych 
dokumentacjach gro wydatków może przypaść na 2015, ale procedury oczywiście, 
plus czas poświęcony na przygotowanie jeżeli mówimy o nowych inwestycjach to 
jednak chcielibyśmy każdą dokumentację poprzedzać koncepcją, żeby wybierać 
najbardziej optymalne rozwiązania.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG pytanie nie 
nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Licząc od innej strony i patrząc jak było w poprzednich latach ja bym nie 
stratowała z kosztów dokumentacji, bo na koszty inwestycji składają się różne 
wydatki. To powiem jak dzisiaj wygląda podsumowanie z poprzednich lat, że każda 
złotówka wydana z budżetu miasta ściągała drugą złotówkę z budżetu unii, czyli 
koszt wszystkich przedsięwzięć inwestycyjnych w połowie był finansowany z unii.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG pytanie nie 
nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Nie są znane. Cały czas trwają uzgodnienia i naszego Regionalnego Programu 
Operacyjnego i pomysłu na Zintegrowane Inwestycje Terytorialne. To jest zupełnie 
nowy pomysł Ministerstwa Rozwoju Regionalnego, programy rządowe również 
jeszcze nie są znane. Także my cały czas jeździmy na spotkania, seminaria 
organizowane przez MRR.   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG pytanie nie 
nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Z perspektywy na każdą wydaną złotówkę z budżetu Miasta drugą przyciągaliśmy z 
unii. Jeżeli ta tendencja się utrzyma to możemy tak szacować.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG pytanie nie 
nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Trudno powiedzieć. Tak jak pani Skarbnik powiedziała.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG pytanie nie 
nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
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Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Dziękuję bardzo. Czy są kolejne pytania? Nie ma. Proponuję przejść do budżetu. 
Opinie będą po omówieniu oby zagadnień.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska przedstawiła projekt uchwały 
dotyczący przyszłorocznego budżetu Miasta Gdańska.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Jakie są powody wzrostu wydatków bieżących o ten procent. Rozumiem, że wydatki 
na opiekę socjalną rozumiem, że są niedoszacowane przez rząd i rozumiem, że po 
prostu jest ta nadzieja, że w ciągu roku one zostaną wyrównane. Jeszcze mnie 
interesuje teraz zapomniałem, ale może sobie przypomnę jak uzyskam odpowiedź 
na te dwa pytania.   
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Potwierdzam, że mniejsze wydatki na opiekę społeczną nie są związane z 
zadaniami Miasta, bo tutaj nie ma spadku jeżeli chodzi o przyznanie środków na 
realizację zadań.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG pytanie nie 
nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Oczywiście jest znaczący wzrost wydatków na dodatki mieszkaniowe. Porównując 
rok 2011 wzrost środków to kwota przeszło 4 mln zł i oczywiście wzrastają koszty 
utrzymania i też będzie występować większa populacja mieszkańców o te dodatki. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG pytanie nie 
nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Nie. One są finansowane… To jest nasze zadanie własne. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja wiem, ale one są równorzędne jeżeli chodzi o kryteria przyznawania z tą ustawą 
o świadczeniach. One są równorzędne.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
To są odrębne przepisy o dodatkach mieszkaniowych. Na tej samej zasadzie ma być 
wprowadzone od 1 stycznia 2014 roku tak zwany dodatek energetyczny i tego 
dodatku nie mamy w budżecie, ponieważ nie mamy zawiadomienia o dotacji na to 
zadanie i to będzie zadanie typowo zlecone. Natomiast dodatki mieszkaniowe są 
zadaniem własnym i na to nie dostajemy dotacji z budżetu państwa. Natomiast w 
momencie, kiedy te dodatki były wprowadzane dostaliśmy większy udział w PIT –ie 
jako źródło finansowania tych dodatków.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ale czy ja dobrze pamiętam, one są związane z tą nową regulacją polityki 
mieszkaniowej.  
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Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Tak, z tego tytułu wzrosły dodatki ok. 3 mln zł.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Z tego co ja pamiętam, to te kryteria przyjęte to były tak naprawdę odwzorowane 
z ustawy o świadczeniach pomocy społecznej. Ten sam poziom.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Dodatki mieszkaniowe kierują się innymi przepisami niż… 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ale te określone w ustawie o zarządzaniu mieniem. 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Ale obniżki dochodowe przy czynszach zastosowano podobne kryteria, które 
wynikają z ustawy o dodatkach mieszkaniowych. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
No właśnie. Czyli dobrze pamiętam? No dobrze, a wydatki bieżące? Ten wzrost o 
1%. 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Wydatki bieżące też wzrastają w administracji i w całym budżecie miasta o 
przewidywany wzrost wynagrodzeń o 3% dla pracowników sfery Miasta, czyli 
wszystkich jednostek organizacyjnych Urzędu i wszystkich jednostek 
organizacyjnych Miasta.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Rozumiem, czyli wzrost wynagrodzeń jest.   
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Między innymi.   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
A jeszcze co?  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Oczywiście jest jeszcze obsługa długu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Czy są jeszcze pytania? Halina Leman proszę bardzo.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja bym chciała zapytać o przyczyny zmniejszenia wpływów z dywidend, bo tak jak 
czytam na stronie 70 to Saur Neptun Gdańsk przede wszystkim.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Na rok 2013 mamy mniejszą dywidendę przede wszystkim od GIWK-u i od Saur 
Neptun Gdańsk. Łącznie to jest mniejsza kwota 12 mln zł.  
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Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
A przyczyny?  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
To już po prostu działalność spółki. Przychody w zderzeniu z kosztami. Wysokie 
koszta amortyzacji i w związku z tym spółka po prostu ma mniejszy zysk i stąd jest 
mniejsza dywidenda.   
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję.  
 
Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja mam jedno właściwie jedną drobną wątpliwość. Ja w zasadzie już chyba 
wyjaśniłem z panią dyrektor telefonicznie, ale się znaleźliśmy na Komisji to myślę, 
że warto to wyjaśnić jeszcze raz. Chodzi o nasz wniosek Komisji Edukacji, który był 
złożony do budżetu, a konkretnie do planu remontów i dotyczyło Szkoły 
Podstawowej nr 79, remontu kuchni tam i to był wniosek, nie ukrywam, głównie 
radnych z tego okręgu, czyli z okręgu nr 5 Zaspa – Przymorze. Ten wniosek został 
przez DRMG uwzględniony i przez nas również, przez członków Komisji zostało to 
pozytywnie zaopiniowane, a po pozytywnej naszej opinii okazało się, że Wydział 
Edukacji przesłał do DRMG wniosek o zrobienie tam cateringu, owszem remontu, 
ale cateringu. To była informacja zaskakująca bardzo radnych i chciałem się 
spytać, ja potem z panią dyrektor rozmawiałem, pani dyrektor mówiła, że 
ostatecznie tam będzie remont kuchni robiony i przystosowanie normalnie do 
żywienia własnego, ale z tego co wiem, to DRMG takiej informacji nie dostało 
korygującej, że tam ma być ten remont kuchni i przygotowanie do żywienia 
własnego. Czy pani dyrektor może się wypowiedzieć na ten temat.  
 
Pani Regina Białousów – Dyrektor Wydziału Edukacji Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
A i owszem. Dzień dobry. Proszę państwa jeszcze w poprzedniej kadencji podjęta 
została decyzja i takie były uzgodnienia, że remontujemy kuchnie w przedszkolach 
i to było priorytetem. Natomiast jeżeli chodzi o remonty kuchni w szkołach 
wyższego rzędu mówiliśmy, że będziemy je remontować z przygotowaniem do 
cateringu. Nie cateringu w stylu, że przywożą w plastikach obiady i ten obiad jest 
rozdawany dzieciom, tylko przygotowane do podgrzewania, do wydawania 
posiłków, do mycia naczyń. Czyli innego rodzaju catering. To był taki zamysł, żeby 
w kilkunastu szkołach przygotować duże kuchnie, gdzie można byłoby gotować i 
rozwozić do szkół pobliskich. Dzisiaj kosztuje utrzymanie kuchni 9 mln zł. 18 
stołówek. Proszę państwa myślę, że gdybyśmy obniżyli koszty o połowę i dokarmiali 
dzieci, dopłacali do żywienia dzieciom, które potrzebują żywienia, bo proszę sobie 
zdawać sprawę, że my mamy dzieci dożywiane to jest ok. 5000, większość z 
kryteriów MOPS-owskich, ale mamy dużą grupę dzieci, które pod kryteria MOPS-
owskie nie podlegają. Te najbiedniejsze jeszcze pedagodzy szkolni wskazują i 
miasto dopłaca. Natomiast jest jeszcze grupa dzieci, którym warto byłoby dopłacić 
do obiadu, albo ten obiad kupić, a jeżeli można obniżyć nie kosztem jakości, tylko 
kosztem, że w jednej szkole będziemy organizować… My mamy parę szkół, które 
robią catering dla sąsiednich szkół i jakość obiadów wcale nie spada. I mówiliśmy o 
tym. Stąd też nie było tak, że to państwo radni podjęliście decyzję, a Wydział 
Edukacji to zmienił. To były ustalenia dawno, dawno temu robione. Stąd moje było 
zdziwienie do DRMG w odwrotną stronę, dlaczego tu podjęto remont kuchni, kiedy 
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ustalenia były wcześniejsze i tylko z tego względu to wynikło. Państwo 
podejmujecie decyzje i państwa decyzja będzie wiążąca.   
 
Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Tak, właśnie chciałem powiedzieć, że myśmy tą decyzję podjęli zakładając, że 
będzie tam kuchnia z przystosowaniem do żywienia własnego i taka była jasna 
informacja również wynikało to z rozmowy z panią ostatnio i tymczasem się 
okazało, że DRMG takiej informacji nie dostało więc chciałem spytać czy 
rzeczywiście  jakby państwo wysłaliście do DRMG informację z prośbą o 
przygotowanie tego cateringu i tylko i wyłącznie do cateringu czy ostatecznie nasze 
ustalenia są jasne i dotyczą właśnie remontu kuchni z możliwością cateringu.   
 
Pani Regina Białousów – Dyrektor Wydziału Edukacji Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Jeżeli państwo podjęliście taką decyzję, będzie to remont kuchni z możliwością 
cateringu.  
 
Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Właśnie oto nam chodzi, bo wydaje mi się, że być może jakieś nieporozumienie 
zaistniało, bo z tego co wiem, tu DRMG, pan Wiesław Galikowski może powiedzieć, 
że DRMG miało informację taką, żeby przygotować właśnie do cateringu, nie było 
możliwości tam gotowania własnego, a nasza intencja była zupełnie inna. Stąd 
jeżeli ostatecznie ustalamy w ten sposób to jaj jak najbardziej jestem 
usatysfakcjonowany i z przyjemnością te informacje przekażę również 
zainteresowanym radnym. Bardzo dziękuję.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Myśmy z panią dyrektor Ostaszewską na Komisji Rewitalizacji częściowo temat ten 
już poruszali, ale mimo wszystko chciałbym dopytać o Zarząd Dróg i Zieleni. 
Niestety nie wpadłem na to wcześniej, żeby ZDiZ zaprosić, ale być może da się z 
panią Skarbnik ten temat poruszyć, bo w dwóch zakresach przedmiotowych ZDiZ-
towi spada i to jest utrzymanie dróg i utrzymanie zieleni. Po pierwsze rozumiem, 
że część z tego idzie do budżetu obywatelskiego, ale mimo wszystko mi się to nie 
sumuje. Strona 331 to jest Zieleń i 358 to są drogi. Tutaj jest spadek prawie o te 9 
mln, ale przecież w tych 9 mln budżetu obywatelskiego nie były tylko drogi więc 
ten spadek jest znaczący.    
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Do rezerwy na wydatki dotyczące budżetu obywatelskiego została przeniesiona 
kwota 6 mln zł i 3 mln zł na modernizację obiektów użyteczności publicznej i 
przede wszystkim te środki 6 mln zł pochodzą rzeczywiście z budżetu ZDiZ, które 
uważamy, że częściowo, albo w znaczącej części wrócą do ZDiZ czyli ta kwota 6 
mln zł.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ok. natomiast tu mamy kwotę 11 mln zł.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Tak, bo oprócz tej kwoty, która przewidziana jest jako budżet obywatelki jest 
zmniejszenie większe w ZDiZ-cie i o tym cały czas sygnalizował pan Prezydent. 
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Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Podobnie w Zieleni. Prawie 30%. 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Postaramy się, jeżeli w ciągu roku będą takie możliwości zwiększyć, oczywiście 
budżet ZDiZ-tu i zwiększyć środki. Natomiast na etapie planu no niestety nie było 
takiej możliwości, żeby znacząco podwyższyć.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Podwyższyć nie, ale mamy spadek pani Skarbnik i to znaczący. W tym roku 
mieliśmy i z koszeniem traw problem i z utrzymaniem dróg ze względu na zimę.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Ja sobie z tego zdaję sprawę, niemniej proszę państwa też był ogłoszony przetarg 
w ramach GOM-u na centralne zamówienie jeżeli chodzi o energię elektryczną. 
Mamy dosyć duże oszczędności dzięki temu przetargowi. Natomiast wzrosła liczba 
punktów świetlnych w mieście w związku z nowymi inwestycjami i cała 
oszczędność, która wynikła biorąc pod uwagę dotychczasowe punkty świetlne, a 
uzyskaną cenę spowodowało, że musieliśmy przeznaczyć na nowe punkty świetlne i 
no niestety wydatki bieżące bardzo rosną w sferze gospodarki komunalnej 
szczególnie w ZDiZ-cie. Natomiast możliwości budżetu są też ograniczone, ale tak 
jak pan Prezydent mówił w ciągu roku będziemy się starali w miarę potrzeb 
zwiększyć wydatki na drogi.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Chciałem podpytać WPR o strona 250 budowa strażnicy jednostki ratowniczo 
gaśniczej Komendy PSP w Gdańsku. O którą strażnicę chodzi?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Mowa tutaj o budowie nowej jednostki przy ul. Jabłoniowej i to jest zadanie 
zlecone, czyli jest finansowane z budżetu państwa.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Pani Skarbnik wzrost w Biurze Rady Miasta 307% na jednostki pomocnicze.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jest to rezerwa celowa dla jednostek pomocniczych. W przewidywanym wykonaniu, 
ponieważ rezerwy mają to do siebie, że odwrotnie niż wydatki, które są 
zaplanowane w poszczególnych działach, jest na przykład zabezpieczona kwota 
prawie 400 tys. zł, a na koniec roku ta kwota w rezerwie jest 0, bo ona została po 
prostu zdjęta z tej klasyfikacji budżetowej i przeniesiona na inną. W związku z 
tym, a teraz w projekcie budżetu jest przewidziana nowa kwota rezerwy i stąd jest 
ten wzrost. Rzeczywiście może powinniśmy to inaczej zaprezentować, zwrócić na 
to uwagę, bo system po prostu automatycznie przelicza. Jeżeli było 0, a teraz jest 
określona kwota stąd te różnice.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Czy są jeszcze pytania?  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
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Jeżeli dobrze zrozumiałem subwencja oświatowa spada, jest niższa, a wydatki 
wzrosły i z jakiego tytułu wzrost wydatków w oświacie nastąpił?  
 
Pan Jerzy Jasiński – Zastępca Dyrektora Wydziału Edukacji  
Szanowni państwo, rzeczywiście wydatki, subwencja ok. 1 370 tys. zł naliczona, w 
tej chwili naliczona, spada. Naszym zdaniem powinna być większa, ponieważ ona 
jest prognozowana według stanu na dzień 10 września, a potem jest liczona według 
stanu na 30 września a pomiędzy 10 a 30 września przybywa znaczna liczba 
słuchaczy w szkołach ponadgimnazjalnych niepublicznych. Wzrastają też wydatki w 
sferze edukacji choćby z trzech zasadniczych powodów. Po pierwsze, taj jak już 
pani Skarbnik powiedziała, dla administracji i obsługi we wszystkich jednostkach 
zaplanowano podwyżkę wynagrodzeń w wysokości 3%. Dotyczy to również placówek 
oświatowych, czyli ok. 3000 pracowników, bo tylu mamy. Po drugie w budżecie 
tegorocznym nasze przedszkole na Dulina obciążało budżet tylko przez 4 miesiące, 
w przyszłym roku jest 12 miesięcy, czyli jest 8 miesięczny wzrost. Od 1 września 
2014 roku pojawia się nowa pozycja Szkoła Podstawowa przy ul. Azaliowej. Mniej 
więcej tak skonsumujemy ten wzrost wydatków w edukacji.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo za odpowiedź. Czy jeszcze są pytania?  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
pytanie nie nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pan Jerzy Jasiński – Zastępca Dyrektora Wydziału Edukacji  
Nie ma w ogóle. Dzisiaj nie ma w ogóle tej placówki. Placówka się pojawi i będzie 
musiała być od 1 września zapewnione środki na jej utrzymanie.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
pytanie nie nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Pan Jerzy Jasiński – Zastępca Dyrektora Wydziału Edukacji  
Część wróci w formie dochodu, ale tam są przecież koszty utrzymania, który będzie 
podmiot prowadzący placówkę będzie musiał je ponosić. To jest tak kalkulowane.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo. Czy to wszystko? Jeszcze jakieś pytania? Nie ma, bo będziemy 
przystępować do opinii, także jeśli coś to prosiłbym jeszcze w tej chwili. Pani 
Skarbnik przed naszą opinią jeszcze chciałbym poprosić o informację na temat 
Autopoprawki do projektu budżetu na rok 2014, którą już wiemy, że pani planuje 
nam przedstawić 16 grudnia przed samą sesją.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Proszę państwa. Na razie nie ma dużej liczby wniosków dotyczących autopoprawki 
do budżetu, ale również do Wieloletniej Prognozy Finansowej. Jeden wniosek 
Wydziału Środowiska i jest to kwota prawie 66 tys. zł. Jest to składka dla GOM-u na 
wkład na realizację wspólnego projektu realizowanego przez samorządy dotyczącej 
planu gospodarki niskoemisyjnej. Podpisana została wspólna umowa między 
samorządami na podstawie upoważnienia udzielonego Prezydentowi do zaciągania 
zobowiązań. Natomiast ta kwota musi znaleźć się w projekcie budżetu, bo na razie 
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została podpisana na podstawie tej delegacji. Również przewidywane są zmiany 
dotyczące przede wszystkim nazwy dotychczasowego projektu Ożywienie Dróg 
Wodnych, ale jest to okres eksploatacji tego projektu inwestycyjnego i też na 
ostatniej sesji mówiłam państwu o błędzie, który był w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej, ale w tej starej prognozie finansowej, musimy wyprostować rok 2014 i 
z kwoty chyba czterysta ileś tysięcy złotych powinna być zaplanowana kwota 900 
tys. zł, musimy tej autopoprawki dokonać. Wprowadzamy również projekt 
Powiatowego Urzędu Pracy na lata 2014-2015. Będą również środki przewidziane na 
realizację tego projektu czyli dotacja z Unii Europejskiej. Jeszcze jedna kwestia, 
która była omawiana na początku posiedzenia Komisji i dotyczy aportu do spółki 
BIEG w wysokości ¼. Wszystko zależy od momentu, kiedy zostanie wniesiony aport 
do tej spółki, ponieważ musimy od aportu zapłacić VAT ponad 30 mln zł. 
Oczywiście spółka wystąpi o zwrot VAT-u i ten VAT w okresie dwóch miesięcy 
otrzyma z Urzędu Skarbowego. My wnosimy aport wartości netto. Spółka nam ten 
VAT zwróci, ale zanim zwróci, z opóźnieniem, musimy go odprowadzić do Urzędu 
Skarbowego. Dam taki przykład. Gdyby został wniesiony aport w tym roku w 
grudniu to do 25 stycznia musimy złożyć deklarację VAT - owską i maksymalnie 25 
stycznia musimy uiścić VAT. I teraz będziemy uzgadniać moment wniesienia VAT-u. 
Jeżeli nastąpi to w grudniu to autopoprawkę wniesiemy jeszcze teraz. Natomiast 
jeżeli nastąpi w okresie późniejszym to można będzie wnieść do budżetu w 
miesiącu lutym.    
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo. Czy do tych zagadnień, które omówiła teraz … poprosimy do 
mikrofonu, bo nie nagra się, a poza tym gorzej słychać.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Koszty sądowe w związku z wniesieniem aportu?  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Koszty sądowe?  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Tak mi się wydaje.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Dlaczego miałyby być koszty sądowe?  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
A przy aporcie zwiększenie udziałów, kosztów sądowych?  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
To jest akt notarialny. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Ja wiem, ale chodzi o …   
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Tego nie wiem, ile kosztuje zgłoszenie do sądu zmiany wielkości aportu. Trudno mi 
powiedzieć. Nie wiem.  
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Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Przynajmniej kiedyś tak było, jeżeli dobrze pamiętam, że ponieważ aportem się 
wnosi udziały to tam była również opłata sądowa.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Nie.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
To może źle pamiętam.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jeżeli to jest jakaś drobna opłata, która … to spółka będzie płaciła, Miasto nie. To 
jest stała opłata. Ona nie jest zbyt wysoka. Nie rzutuje na możliwość wniesienia 
bądź nie aportu. Nie obciąża na pewno to spółki zbytnio. Spółka nie zgłaszała mi 
problemów z wniesieniem opłaty. Wiadomo, że głównie koszty obsługi długu to są 
realizowane z dokapitalizowania gotówkowego Miasta.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej pytań do tych zagadnień?  Mili państwo, członkowie 
Komisji zrobimy tak, ponieważ te zagadnienia, które zostały przedstawione  w tej 
chwili przez panią Skarbnik dotyczące prawdopodobnych autopoprawek do projektu 
budżetu na rok 2014 nie wnoszą w Miom przekonaniu, jeśli w waszym wnoszą to 
proszę o zgłoszenie tego istotnych zmian do tego budżetu, więc proponuję, 
żebyśmy przyjęli dzisiaj naszą opinię do WPF-u i do projektu budżetu. Natomiast 
tymi zagadnieniami zajmiemy się na posiedzeniu przed sesją czyli spotkamy się o 8 
rano w poniedziałek 16, żeby te zagadnienia plus ewentualnie projekty uchwał, 
które jeszcze by się pojawiły omówić i uwzględnić. Czy tak możemy zrobić?   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Czyli za tydzień nie będzie?  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Nie. Czyli jak? Zgoda?  
 
Przez aklamację wszyscy obecni członkowie Komisji zaakceptowali propozycję 
Przewodniczącego.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
W takim razie przystępujemy do opinii.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  poddał 
pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu 
uchwały zawartego w druku nr 1099. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Teresę Blacharską – Skarbnik Miasta Gdańska, 
w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i 0 
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głosach wstrzymujących się - pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt 
uchwały, zawarty w druku nr 1099 – bez poprawek. (Opinia nr 44-12/338-
106/2013). 
 
A następnie Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu 
RMG  poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego 
projektu uchwały zawartego w druku nr 1100. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez: 

• Panią Teresę Blacharską – Skarbnik Miasta Gdańska 
• Panią Izabelę Kuś –Zastępcę Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych, 
• Panią Reginę Białousów – Dyrektor Wydziału Edukacji 

oraz przeprowadzonej dyskusji w tym temacie przystąpiła do głosowania, w 
wyniku którego, 4 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i 0 głosach 
wstrzymujących się – przyjęła i pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
Rady Miasta Gdańska w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na rok 
2014, zawarty w druku nr 1100 – bez poprawek. 

 (Opinia nr 44-12/339-107/2013). 
 
 

PUNKT – 4 
 

Prace nad Strategią Rozwoju Gdańska 2030 Plus oraz Strategią Gdańskiego 
Obszaru Metropolitalnego. 
 
W tym temacie została przedstawiona prezentacja, która stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Witam serdecznie pana profesora, panią Kasię. Dzień dobry. I poprosimy o waszą 
prezentację, o przedstawienie nam na jakim etapie prac się znajdujemy i co 
jeszcze przed nami.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Dzień dobry. Witam państwa serdecznie. Zakończyliśmy jeden etap pracy, 
konsultacje społeczne i chcielibyśmy przedstawić wyniki tych konsultacji 
społecznych. Mamy również bardzo ogólny i bardzo wstępny zarys koncepcji samej 
strategii i bylibyśmy wdzięczni, gdybyście państwo się ustosunkowali zanim 
przejdziemy do dalszych prac. Może Kasiu oddam ci mikrofon na początek. 
 
Pani Katarzyna Drozd – Wiśniewska – Kierownik Referatu Badań i Analiz 
Społeczno – Gospodarczych w Wydziale Polityki Gospodarczej UM w Gdańsku 
Zakończył się w tej chwili proces partycypacyjny z mieszkańcami. Odbyło się tych 
warsztatów 12. Przejdę do kolejnego slajdu. 12 warsztatów z mieszkańcami oraz z 
radnymi jednostek pomocniczych. Tutaj część z państwa uczestniczyło w tych 
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warsztatach, za co serdecznie dziękujemy. Dwa warsztaty z młodzieżą szkolną oraz 
dwa spotkania z organizacjami pozarządowymi. Dodatkowo zrealizowano dwie 
debaty ze studentami. Dwie debaty dotyczące gospodarki z przedsiębiorcami. 
Jedną debatę dotyczącą kultury. Był również warsztat z przedstawicielami mediów. 
Byli to naczelni mediów lokalnych. W ostatnim czasie jedna debata na temat 
zdrowia, mobilności i dodatkowo na temat integracji społecznej. W sumie jeśli 
chodzi o mieszkańców w debatach uczestniczyło 463 osoby. Wyglądało to różnie. W 
niektórych dzielnicach, niektóre dzielnice były bardzo aktywne, było więcej 
mieszkańców, tak jak Oliwa. W niektórych dzielnicach tak jak Przeróbka było 
zaledwie 5 osób. Domeny strategiczne w opinii mieszkańców jakie omawialiśmy to 
było Miasto kultury i sztuki. Mówiliśmy o Gdańskiej edukacji i o wyzwaniach w 
nowoczesnym mieście informacji. Mówiliśmy o zdrowiu, mobilności, 
bezpieczeństwie, ale też podejmowaliśmy takie tematy jak port, innowacje, 
generalnie tematy gospodarcze. Powstał raport podsumowujący wszystkie te 
warsztaty. Będzie on zamieszczony na stronie WWW.gdansk/strategia myślę, że juz 
jutro albo pojutrze. Do państwa również możemy przesłać ten raport, ten 
podsumowujący. Oprócz tego jest 12 warsztatów podsumowujących każde 
spotkanie z mieszkańcami, gdzie można bardzo szczegółowo przeanalizować te 
tematy, które zostały omawiane. I dodatkowo mamy również podsumowania tych 
wszystkich dodatkowych spotkań, także jakbyście byli państwo zainteresowani to 
my oczywiście możemy udostępnić te raporty. Dodatkowo zebraliśmy w ostatnim 
czasie, tutaj właśnie państwo dostali taki króciutki raport macie państwo przed 
sobą. Wysyłaliśmy również do państwa taką ankietę 5 pytań otwartych dotyczących 
przyszłości Gdańska. Odpowiedziało nam na tą ankietę blisko 70 osób i tutaj 
również takie króciutkie podsumowanie tych najważniejszych tematów na co nasi 
ankietowani zwrócili uwagę. Ja może tutaj nie będę teraz omawiała. Prosimy o 
zapoznanie się, Jeśli państwo chcieliby więcej szczegółów to jesteśmy do 
dyspozycji. Ja chętnie udzielę wyjaśnień.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Niejako kończąc powoli, czy zmierzając do końca etap partycypacyjny strategii 
stworzyliśmy bardzo ogólną koncepcję czy zarys koncepcji samej strategii jak ona 
mogłaby wyglądać. Szukaliśmy wspólnych mianowników tego, co mieszkańcy 
zgłaszali na etapie partycypacji. Tematy, o których mówiła Kasia były bardzo 
różne. Mieliśmy na uwadze zarówno połączenie tych wszystkich tematów czy 
większości tematów zgłaszanych przez mieszkańców jak i perspektywę raczej 
odległą czasowo 2013 roku. Te wspólne mianowniki doprowadziły nas do stworzenia 
kilku takich chmur idei jako punktu wyjściowego do budowania Strategii Rozwoju 
Gdańska 2030 Plus. To jest tylko bardzo wstępna propozycja. Na razie tylko 
chcielibyśmy przedstawić ją państwu. Jeśli państwo uznacie popracujemy nad nią, 
może ją zmodyfikujemy zupełnie, a jeśli może mniej zmodyfikujemy to następnym 
etapem fajnie by było ją przedstawić radnym wszystkim, żeby zobaczyli co o tym 
sądzą. To dość nowatorska metoda przynajmniej w Polsce, wychodzi poza podział 
sektorowy. Ja nie chciałbym, żebyśmy w Strategii musieli określić czy mamy 
morskość stawiać, czy mamy raczej stawiać na transport kolejowy, ponieważ w 
perspektywie parunastu czy kilkudziesięciu lat myślę, że nie mam takiej potrzeby. 
Te chmury są w kolejności przypadkowej, ale uważamy, że rozwój Gdańska 
długofalowy powinien bazować na współpracy szeroko rozumianej, różnej 
współpracy metropolitalnej, międzypokoleniowej, międzysektorowej. Współpraca 
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też się wiąże ze współodpowiedzialnością. Z włączaniem, z przedsiębiorczością, ze 
współdecydowaniem. Uważamy, że to może być jeden z filarów rozwoju Gdańska 
gdy myślimy o budowaniu podstaw rozwoju Gdańska długofalowego to współpraca 
myślę, że powinna być jednym z tych elementów wyjściowych. Naszym zdaniem 
bez współpracy ciężko będzie budować przyszły rozwój, którego i tak jeszcze nie 
znamy. Drugą taką chmurą myślimy, żeby skupić się wokół mobilności zarówno 
przestrzennej czyli transporcie i oczywiście całej związanej z tym infrastrukturze, 
ale także mobilności społecznej, także mobilności idei i związaną z tym innowacją 
czy może kreatywnością to jest mobilność zawodowa, to jest także port, to jest 
także migracja, na którą powinniśmy być przygotowani. Następnie jest kształcenie. 
Edukacja szkolna byłaby tylko jednym z elementów kształcenia stąd nie chcieliśmy 
używać słowa edukacja, ale kształcenie zachowań, postaw, cech, umiejętności, ale 
także dziedzictwo. Dziedzictwo to jest to co odziedziczamy, to co wiemy o tym, 
czego się dowiedzieliśmy tak naprawdę. Dziedzictwo bazuje na kształceniu. 
Obywatelskość jest też jedną z cech, którą powinniśmy kształcić, czy kształtować. 
Kultura, kształtowanie ustawiczne to brzmi dość okropnie i archaicznie obecnie w 
języku polskim, ale to jest to uczenie się przez całe życie. Mam nadzieję, że będzie 
jedną z podstaw rozwoju Gdańska. I ostatnia z propozycji chmur to jest otwartość. 
Otwartość na inne postawy, na inwestycje. To jest także tożsamość jako element 
otwartości. Wiem, że te pojęcia mogą być sprzeczne, ale myślę, że naszym celem 
na poziomie operacyjnym będzie szukanie kompromisów, które pozwolą te 
nachodzące się, zazębiające się na siebie chmury czasami się przenikające, a 
czasami występujące zupełnie osobno, czasami być może się ścierające. Otwartość 
i mobilność może się ścierać, ale mam nadzieję, że na tych czterech filarach jeżeli 
postawimy sobie wartościach, priorytetach, jakkolwiek sobie je nazwiemy 
obudowanych w pewien sposób możemy budować przyszłe programy rozwoju 
Gdańska, bo tak postrzegamy w tej chwili tą strategię, tworzymy być może pewien 
system wartości, który powinien być najważniejszy przy tworzeniu przyszłych 
programów operacyjnych. Jeżeli będziemy tworzyli na przykład program 
operacyjny dotyczący przedsiębiorczości ta przedsiębiorczość powinna być i 
mobilna i aktywna, czy powinna stawiać na mobilność na przykład zawodową i 
powinna być otwarta na różnych ludzi. Powinna jednocześnie być, bazować na 
współpracy między na przykład przedsiębiorcami a szkołami. Właściwie wszystkie 
te filary powinny być realizowane tak samo w programie operacyjnym. Edukacja 
powinna uczyć mobilności. Powinna uczyć odpowiedzialności i powinna wspierać się 
także na otwartości i pozostałych cechach. To jest bardzo ogólny zarys tej strategii 
i mam nadzieję, że te 4 filary wypełniają właściwie wszystkie czy stanowią 
wszystkie podstawowe wspólne mianowniki dotychczasowej całej partycypacji 
społecznej. Przeglądaliśmy bardzo wstępnie te hasła, o których ludzie mówili na 
spotkaniach, mieszkańcy Gdańska i właściwie można by je było przyporządkować 
czy pogrupować do każdej z tych czterech cech, ale jesteśmy otwarci i być może 
jedną trzeba będzie usunąć, a może dopiszemy jeszcze piąty priorytet. Nie jestem 
zwolennikiem zbyt wielu priorytetów. Jak będziemy mieli ich za dużo to się 
wszystko rozmyje.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Myśleliście państwo o większym standzie?  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
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Jeszcze nie. Myśleliśmy o tym, o jednym standzie, ale byłoby to nieczytelne w tej 
skali, tak technicznie byłoby to mniej widoczne, ale na kolejnym etapie na pewno 
wydrukujemy duże na formacie A3 cztery chmury, które się będą przenikały, 
zazębiały. Na razie chcieliśmy przedstawić państwu zarys koncepcji. Nie znam inne 
gminy, no może jedna gmina jeszcze w Polsce, ale właściwie żadna inna gmina nie 
poszła tym kierunkiem. Wszystkie poszły sektorami. Myślę, że patrząc długofalowo 
będzie ciężko ten sektor wskazać. Wskażemy IT, ale czy wiemy co to będzie sektor 
IT za 20 lat? Więc jeżeli będziemy budowali wzdłuż tych wartości to mam nadzieję, 
że uda się nam wprowadzić te cztery priorytety do programów operacyjnych do 
roku 2020. Mamy nadzieję, że te programy będą, będziemy nad nimi pracowali w 
momencie, kiedy uchwalimy strategię, bo jeżeli uchwalimy coś podobnego jako 
Strategię Rozwoju Gdańska, uchwalimy czyli państwo uchwalicie Rada Miasta wtedy 
zaczniemy pracować nad programami, które będą wdrażały te wartości na poziomie 
bardzo, bardzo operacyjnym czyli do poziomu także projektów. Chcielibyśmy, żeby 
te priorytety były bardzo wyraźne. Czy macie państwo jakieś pytania do mnie w tej 
chwili?  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Jam mam.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Proszę do mikrofonu, żeby się nagrało.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Mi w tym wszystkim brakuje takiej perspektywy. W tym wszystkim co państwo 
mówią już chyba drugi czy trzeci raz tutaj czy w Radzie Miasta, ale brakuje 
pozycjonowania się Gdańska. Punkt odniesienia. Do czego my ten Gdańsk będziemy 
odnosili. Czy będziemy odnosili jako miasto uprzemysłowione w Europie, 
konkurując na przykład z Hamburgiem, czy odnosimy ten Gdańsk jako piąte z 
najważniejszych miast w Kraju i lidera lokalnego Pomorza, tak. I w tym wszystkim 
tak naprawdę, a moim zdaniem to jest jakby podstawowa przy 30 latach takiej 
perspektywie myślenia w mieście to jest podstawowe uświadomienie sobie 
pozycjonowania tego miasta w tym zmieniającym się świecie.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Rozumiem pana obawy. Mój problem z pozycjonowaniem…  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Tu nie chodzi o obawy. Tylko jeżeli chcemy budować strategię wieloletnią, 30-
letnią to bez postawienia sobie tej pozycji tego miasta do czego my się będziemy 
pozycjonować, w jakiej perspektywie to trudno po prostu odpowiedzieć sobie na te 
pytania, które pan tutaj za chwilę no sprecyzować.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Rozumiem pana obawy, które mogą wynikać z oderwania pewnej strategii od 
gdańskości. Nie jestem zwolennikiem pozycjonowania, bo jeżeli my będziemy się 
porównywać z Hamburgiem, nie wiemy jaki będzie Hamburg za 20 lat. Może będzie 
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tak jak obecnie Kilonia. To porównywanie zawsze może być, możemy być lepsi, 
albo gorsi.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Ja nie mówię o porównywaniu. Pozycjonowanie się, to znalezienie perspektywy 
gdzie te miasto ma się znaleźć.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Ale nie wiemy gdzie będzie Hamburg za 20 lat. Więc może upadnie. Ja uważam, że 
fajnie, gdybyśmy byli Gdańskiem 2030, a nie Hamburgiem 2014 na przykład. 
Wszystkie, które ja znam strategie, były budowane w ten sposób, że stańmy się 
Bilbao wschodu, Bilbao nie jest obecnie aż takim wielkim sukcesem jak było przed 
14 laty, czy parunastoma,  kiedy budowano muzeum. Ja myślę, że wiem o co panu 
chodzi. Czyli trochę pokazanie o co nam chodzi, do czego chcemy dążyć. Ja myślę, 
że to będzie na wstępie do strategii. Natomiast skupiliśmy się w tej chwili na tym 
co my chcemy zrobić w Gdańsku, żebyśmy żyli dużo lepiej, żebyśmy osiągali dużo 
lepszą pozycję. Czy to będzie pozycja Hamburga, czy Bremy, czy będziemy 
konkurowali z Kopenhagą to jest troszeczkę drugorzędne dla mnie w tej chwili, 
ponieważ nie mamy żadnego wpływu na to jak się będą rozwijały tamte miasta. 
Natomiast wierzę, że jeżeli będziemy robili wszystko, żebyśmy byli 
społeczeństwem dużo bardziej mobilnym pod wieloma względami, żebyśmy byli 
otwarci, współpracowali ze sobą to myślę, że osiągniemy najwyższą możliwą 
pozycję.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
To jeszcze jedno pytanie. Mobilność i tożsamość. Nie sądzi pan, że na przykład 
mobilność zawodowa i to chyba są …. 
 
Pani Katarzyna Drozd – Wiśniewska – Kierownik Referatu Badań i Analiz 
Społeczno – Gospodarczych w Wydziale Polityki Gospodarczej UM w Gdańsku 
Że mobilność może być sprzeczna z tożsamością.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Tak się może zdarzyć. I takie socjolodzy obserwują zjawisko.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Wiele osób obawiało się mobilności i tego jak będą wyglądały …   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
pytanie nie nagrało się, brak wypowiedzi do mikrofonu. 
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Mówiłem o tym przed chwilą. Oczywiście, że mogą być, że mogą dochodzić do 
spięcia, ale ja nie widzę żadnej sprzeczności pomiędzy mobilnością, a tożsamością. 
Możemy być mobilni zawodowo i wciąż czuć się tożsami z Gdańskiem, utożsamiani z 
Gdańskiem. Możemy wyjechać na parę lat z Gdańska do pracy i możemy tu wrócić z 
przyjemnością. Więc ja nie widzę sprzeczności na większości polach między 
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mobilnością a tożsamością. Natomiast jeżeli nie będziemy rozwijali mobilności 
staniemy się peryferyjni. Jeżeli nie będziemy rozwijali tożsamości opartej na 
kształceniu, bo tożsamość się nie bierze sama z siebie tylko jest wynikiem 
kształcenia czy kształtowania pewnych postaw tożsamościowych. Jeżeli nie 
będziemy mieć silnej tożsamości opartej na kształceniu długofalowym kształceniu 
lokalnej tożsamości to właściwie nic tu nas nie będzie trzymało. To, że wiele osób 
wraca do Gdańska po wielu latach to często wynika z tego, że się czują 
gdańszczanami i mają tą tożsamość. Wielu z nas tak zupełnie na bieżąco będzie 
gdzieś targało się pomiędzy, tych sprzeczności będzie jeszcze więcej, ja myślę, że 
na poziomie tworzenia programów operacyjnych trzeba będzie stworzyć takie 
programy, które z jednej strony będą zachęcały, będziemy miastem otwartym na 
przyjezdnych. Z drugiej strony będziemy kształtowali u tych przyjezdnych taką 
tożsamość, żeby oni czuli się dumni z bycia gdańszczanem. Jak będą chcieli 
wyjechać, to obawiam się, że wyjadą. Nie powstrzymamy ich. Tak samo jak 
gdańszczan. Stwórzmy warunki. Na przykład jeżeli chodzi o element 
bezpieczeństwa jako ważny element być może też strategiczny w rozwoju Gdańska. 
Nie wiem, to jest cały czas robocza wersja. Więc to nie jest tak, że mam gotowy 
rezultat. To jest właściwie drugie przedstawienie tego programu. Za chwilę 
będziemy to konsultowali z mieszkańcami, z Radą Programową. Zobaczmy jak się 
na to zapatrujemy. Ja rozumiem pana obawy. To nie chodzi, że pan się czegoś 
obawia, dlatego też panu nie zarzucam, że pan się czegoś obawia, tylko że pan 
dostrzega pewne sprzeczności.   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
To nie są obawy. Bo ja się niczego nie obawiam.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Tu nie chodzi oto, czy pan się czegoś obawia, bo ja panu nie zarzucam, że pan się 
obawia, tylko, że pan dostrzega pewne sprzeczności.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Pytanie jest na przykład ciekawe między mobilnością a tożsamością na przykład 
jakie proporcje chcemy przyjąć. To tysiące pytań się rodzi.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Oczywiście, tylko nie sądzę, żebyśmy musieli w strategii musieli przyjmować 
proporcje.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Ale tak czy siak uważam, że jeżeli sobie nie odpowiemy, pan to określa jako 
ambicje Gdańska, jaka jest ambicja Gdańska, ja bym to określił do czego się 
pozycjonujemy, to wszystkie te odpowiedzi moim zdaniem będą bardzo ogólne.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
A jak pan sądzi do czego Gdańsk powinien się pozycjonować?  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
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Trzeba by sobie odpowiedzieć co się stanie na przykład z Europą w najbliższych 10-
30 latach. A strategia ma być trzydziestoletnia. Oczywiście trzeba założyć, ale 
równie dobrze możemy założyć, że Europa istnieje, a równie dobrze możemy 
założyć, że ona się właśnie rozsypała. 
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Ok. w takim razie powinniśmy przygotować dwie strategie. Jedną na wypadek … 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Niczego nie sugeruję. Ja po prostu się zastanawiam jaka jest ambicja nasza 
gdańska z czym i gdzie w jakim świecie za te 30 lat chcielibyśmy być. I czy się tak 
stanie czy nie.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Nikt panu na to pytanie nie odpowie, bo to nie chodzi oto, żeby to była moja 
strategia, ekspercka. Ta strategia będzie taka, jaką państwo radni uchwalicie. Więc 
jeżeli państwo uznacie, że ambicją władz miasta jest bycie kimś tam w jakimś 
kierunku, to to wpiszemy.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Ja mam tego świadomość. Ale na przykład w dyskusji… 
  
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Panie Wiesławie nie będzie tego w protokole z Komisji jeżeli nie będzie pan mówił 
do mikrofonu.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Nie bardzo zależy mi na protokole. No dobrze już …  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Ale to może porozmawiajmy kiedyś po prostu.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Jeszcze będziemy mieli okazję.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Mam nadzieję.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Tu Piotr Grzelak zauważył i myślę, że zauważył niezwykle trafnie, że poprzez 
formowanie tych chmur i wyciągnięcie z nich kluczowych wartości Strategia 
Rozwoju Gdańska 2030 Plus przeobraziła się, czy przeobraża się w waszej intencji, 
albo w intencji pana, panie profesorze w coś co trafnie można by określić mianem 
filozofii, filozofii rozwoju Gdańska w kolejnych latach. Czyli jakie wartości 
przyświecają nam w naszym długoletnim rozwoju. 
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Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Albo powinny przyświecać.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Albo powinny przyświecać nam, przenikać wszystkie nasze działania, bo oceniamy, 
że dzięki wszystkim tym wartościom ostateczny efekt za kilkanaście lat czy 
ostatecznym efektem za kilkanaście lat będzie … 
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Dużo lepsze życie niż obecnie.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Ok. No właśnie. To jest pytanie co. Oto też chyba trochę dopytywał Wiesław 
Kamiński w tej chwili, tak.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Efekt jest zawsze ten sam w każdej strategii. Lepsze życie. Jakkolwiek 
sformułujemy, lepsza jakość życia, przestrzeni. Miejsca pracy są tylko narzędziem. 
Efektem jest, żeby ludziom się żyło lepiej generalnie. To brzmi banalnie, ale to 
jest zawsze ten sam efekt. Ja trochę odpowiadając na… nie traktuję tego jako 
zarzut, jako na stwierdzenie, ja bardzo bym chciał, żeby ta strategia się różniła od 
programów operacyjnych, żeby tu było bardziej pokazanie wizji miasta nad czym 
mamy budować ten rozwój. Nie jak mamy to robić. To jak róbmy w programach 
operacyjnych. I to oczywiście, że będzie dużym wyzwaniem, jak przedkładać 
poszczególne wartości na programy operacyjne tak, żeby przynosiły już konkretne, 
określone skutki, przewidywane. Rok 2020 możemy coś przewidzieć. Mówimy o 
Europie 2020 możemy coś planować. Pewnie się nie rozpadnie. Ma pan rację w 2030 
nie wiemy jak będzie.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Ok., ale czy w obecnym zamyśle poza wskazaniem tych wartości w dokumencie, 
który mielibyśmy przyjąć w lutym przyszłego roku znajdą się również jakiekolwiek 
priorytety, wskazanie jakichkolwiek priorytetów.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Sektorów?  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
No nie. Na przykład dzisiaj rozmawialiśmy w trakcie spotkania Rady Prezydenta ds. 
Strategii w podstoli ku, który miałem przyjemność uczestniczyć o przestrzeni 
miejskiej, tak, że ponieważ jest to ograniczony zasób, jeżeli chcemy, żeby ten 
ograniczony zasób służył czemuś to musimy to sobie zdefiniować i powiedzieć, że w 
kolejnych latach tego będziemy przestrzegać, trzymać się. Czy tego typu priorytety 
planuje pan zawrzeć w tym dokumencie?  
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Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Ja bym bardzo niechętnie zapisywał bardzo konkretne wskazania w strategii, 
żebyśmy nie musieli jej za trzy lata zmieniać. Ja myślę, że powinniśmy zapisać 
pewne szczególnie istotne sektory czy działy, dla których powinien być stworzony 
operacyjny program np. polityka przestrzenna być może miasta i tam powinniśmy 
zapisać na przykład powinniśmy trzymać duże rezerwy terenu na obszary 
przemysłowe, do produkcji przemysłowej jeśli uznamy, że taka jest konieczność. 
Ale nie wiem, czy bym to zapisywał w strategii, bo może się okaże nagle, że za 15 
lat będą zupełnie inne technologie i właściwie będziemy działali przeciwko 
strategii. Ja myślę, że fajnie byłoby zapisać w strategii kilka głównych pól, od 
których powinniśmy zaczynać opracowanie programów operacyjnych. Rezerwy 
terenu i plany miejscowe to jest poziom operacyjny moim zdaniem. To jest to w 
jaki sposób mamy na bieżąco gospodarować. Ale jak mamy tworzyć plany, to jest 
element odpowiedzialności, żebyśmy byli odpowiedzialni za tych, którzy przyjdą za 
paręnaście lat, żeby coś mogli w tym mieście robić. Więc ja rzeczywiście być może 
chciałbym, żeby to była troszeczkę filozofia, troszeczkę wizja, ale nie 
skonkretyzowana wizja.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
A więc koniec z planowaniem przestrzennym pod inwestora.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Nie wiem czy w strategii, ale w polityce przestrzennej myślę, że to byłoby 
właściwe miejsce panie Wiesławie, tak uważam, że ta działka powinna być w 
polityce przestrzennej miasta. Natomiast czy w samej strategii, boję się, że jeżeli 
raz zejdziemy do tego poziomu bardzo operacyjnego to nagle się odezwie dużo 
więcej głosów … Ona powinna być przygotowana i opracowana i być dokumentem 
zatwierdzonym przez Radę Miasta moim zdaniem, który by określał w jaki sposób 
zarządzać przestrzenią, ale na najbliższe 6 lat do roku 2020 w tym przewidywalnym 
okresie. Więc rzeczywiście może trochę tworzymy filozofię rozwoju lub postawy. 
Ale jak mówię to jest cały czas bardzo roboczy dokument.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja chciałabym się podzielić taką refleksją, bo rzeczywiście słysząc słowo strategia 
to ja sobie cały czas wyobrażałam jako ten umysł wydaje mi się ścisły, że będą 
wyznaczone pewne kierunki rozwoju miasta Gdańska, wręcz nawet w procentach 
pokazane na co my będziemy zwracać uwagę i uczestnicząc w jednym ze spotkań z 
mieszkańcami na temat Strategii Rozwoju Gdańska, też wysłuchując tutaj pana 
jakby słów no ja bym nie nazywała tego strategią. To jest tak jak pan mówi, 
bardziej wizja rozwoju. Jeżeli nie operujemy tymi programami operacyjnymi i 
chciałam panie Wiesławie powiedzieć, że jeżeli nazwiemy to jakąś wizją rozwoju 
Gdańska w jakiś tam latach w dosyć długim przedziale czasowym to rzeczywiście na 
tym spotkaniu, w którym ja uczestniczyłam z mieszkańcami, to oni podchodzili do 
tego zagadnienia, że co miałoby się w Gdańsku zmienić, nad czym pracować, żeby 
im się działo lepiej. Bardzo podkreślana była sprawa takiej komunikacji, żeby 
dobrze można było między sobą się komunikować, komunikować się z urzędnikami, 
żeby ta ich rola w kreowaniu tego rozwoju Gdańska była bardziej uwzględniana. 
Czyli tak była odbierana ta strategia czy wizja, żebyśmy my jako mieszkańcy, ja 
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jako mieszkaniec Gdańska, żebym czuł się w tym mieście dobrze. Oczywiście pod 
różnymi względami. I edukacyjnymi, i komunikacyjnymi i bezpieczeństwa, ale na 
dużym stopniu uogólnienia. Dziękuję.   
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Dziękuję bardzo za ten głos. Te chmury idei powstały w dużej mierze z analiz 
głosów mieszkańców, więc to też nie jest tak, że my mieliśmy wszystko gotowe i po 
prostu usiedliśmy teraz w grudniu i to przygotowaliśmy. To jest słuszna uwaga. Być 
może nie powinniśmy tego nazywać strategią, bo te dokumenty o nazwie strategia, 
za chwilę Michał Glaser będzie mówił o jednej czy dwóch kolejnych strategiach w 
różnym okresie obowiązywania. Na ogół ten czas obowiązywania pokazuje jaki to 
jest dokument. Województwo ma strategię do roku 2020 i są wpisane inwestycje. 
To jest to co my nazwiemy pewnie programem w Gdańsku, albo polityką do roku 
2020. Więc ja też się nie upieram przy nazwie strategia, ale uważam, że 
powinniśmy wyznaczyć to co stanowi podstawę długofalowego rozwoju. Taki 
miałem zamysł tworzenia i tych chmur i tych konsultacji z mieszkańcami. Co 
mieszkańcy słusznie podkreślali, że bardzo wielu z nich po chwilowej dyskusji 
rzeczywiście szukało tego co może być podstawą długofalowego rozwoju i myślę, że 
oparcie się na przykład o te 4 chmury czy o te 4 koncepcje może stanowić 
podstawę długofalowego rozwoju.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Proszę nam powiedzieć jeszcze jak mają wyglądać dalsze prace. Dzisiaj już padło, 
że prawdopodobnie pan Prezydent będzie proponował nam konkretny projekt 
uchwały w lutym. W związku z tym na jego przygotowanie w praktyce zostało na 
półtora miesiąca czasu.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Chcielibyśmy przeprowadzić warsztaty dla radnych. Trochę w takiej formie w jakiej 
dzisiaj przeprowadziliśmy dla Rady Programowej Strategii. Jeżeli nam udałoby się 
zrobić takie warsztaty dwa to byłoby bardzo dobrze. Moglibyśmy przedyskutować, 
troszeczkę pokazać w jaki sposób te chmury schodzą do konkretów, albo w jaki 
sposób można uogólnić pewne rzeczy. Trochę też być może wyjaśnić i wpisać to co 
uważamy, że powinno być w takim dokumencie kierunkowym tworzącym podstawę. 
Więc sądzimy, że dwa warsztaty. Planujemy dwa spotkania z mieszkańcami i jedno 
być może jeszcze w grudniu podsumowujące ten poziom partycypacji społecznej, a 
następne pewnie w styczniu konsultując ten projekt, no nie ten, konsultując 
projekt strategii czy projekt wizji rozwoju, jakkolwiek to nazwiemy, z 
mieszkańcami. Więc warsztaty z radnymi jeśli państwo byście wyrazili zgodę 
moglibyśmy zorganizować w takich właśnie stolikach roboczych i spotkania z 
mieszkańcami i pewnie w styczniu byśmy najpóźniej usiedli, żeby przygotować 
tekst tej strategii. Nawet jeśli to złożymy w marcu to trudno, ale tych elementów 
konsultacji nie powinniśmy pominąć.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jeżeli radni mieliby być zaproszeni na taki warsztat, to myślę, że ta propozycja 
powinna być bardzo szybko sformułowana i skonkretyzowana, bo to już nam czasu 
bardzo niedużo zostało.  
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Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Tak, mamy taką świadomość.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dobrze. Czy są jeszcze pytania? Jeżeli nie ma to przechodzimy w tej chwili do 
prezentacji koncepcji strategii czy prac strategicznych prowadzonych przez 
Gdański Obszar Metropolitalny (prezentacja stanowi załącznik nr 5 do protokółu). 
Ostatnio mogliśmy zapoznać się z informacją, że stowarzyszenie Gdański Obszar 
Metropolitalny jest beneficjentem dofinansowania w ramach projektu pracy nad 
strategią dla całego obszaru metropolitalnego. Bardzo prosimy dyrektora biura 
Gdańskiego stowarzyszenia GOM o przybliżenie.  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Panie przewodniczący, szanowni państwo bardzo mi miło. Pierwszy raz jestem 
zaproszony na Komisję Rady Miasta Gdańska. Skrótowo postaram się opowiedzieć, 
żeby była okazja do pytań i dyskusji. Na czele przedłożyłem dwa dokumenty. Po 
pierwsze koncepcję przestrzennego zagospodarowania kraju do roku 2030. Jest to 
dokument uchwalony przez Radę Ministrów na początku poprzedniego roku, albo 
jeszcze w 2011 roku i już w tym dokumencie, najważniejszym dokumencie 
przestrzennym kraju Rada Ministrów określiła, że aby realizować spójnie 
przestrzennie rozwój Polski postawiła sobie ileś celów strategicznych, bodajże 5. 
Pierwszym z nich było skoordynowanie procesów rozwojowych w głównych 
obszarach metropolitalnych kraju, w głównych obszarach miejskich i jednym z 
zapisów wykonawczych do tej strategii jest konieczność opracowania strategii 
rozwoju obszarów metropolitalnych do roku 2030 właśnie. Czyli zapisy KPZK 2030 
są taką pierwszą wytyczną, która wskazuje nam, że strategie obszarów 
metropolitalnych należy tworzyć, a trzy pozostałe wymienione na prezentacji to się 
jedynie wiążą z tą pierwszą i są to po pierwsze dostosowanie do wymogów Unii 
Europejskiej w nowej perspektywie budżetowej, dostosowanie do strategii 
krajowych oraz ścisła współpraca z samorządem Województwa Pomorskiego. Mowa 
jest tutaj o tym, że obszary metropolitalne mają tutaj mieć większą rolę w nowej 
perspektywie budżetowej w latach 2014-2020. Ku woli wyjaśnienia, kiedy mówię 
obszary metropolitalne, po tym kiedy rozważane było wiele koncepcji czym są 
obszary metropolitalne dokument KPZK 2030 przyjął takie kompromisowe chyba 
rozwiązanie, że analizujemy wszystkie miasta wojewódzkie w Polsce to znaczy 16 
miast i ich obszarów funkcjonalnych. Tak to zostało nazwane.   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Ale nie ma przecież ustawy i nie będzie wszystko na to wskazuje.  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Nie ma, ale wytyczne na temat obszarów metropolitalnych i miejskich obszarów 
funkcjonalnych są, istnieją i w projektach umowy partnerstwa, w projektach 
rozporządzeń i w projektach ustaw do nowych programów operacyjnych i w RPO 
także jest szereg wytycznych i szereg zapisów na temat tzw. MOF-ów czyli 
Miejskich Obszarów Funkcjonalnych albo Metropolitalnych Obszarów 
Funkcjonalnych. Dlatego mówię o tym kompromisie, że mimo, że nie ma żadnej 
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ustawy to to pojęcie się pojawia we wszelkich zapisach. To o czym pan 
przewodniczący Krupa mówił, czyli konkurs dotacji w ramach którego otrzymaliśmy 
dofinansowanie na opracowanie takiej strategii prawie 2 mln zł dofinansowania 
Gdański Obszar Metropolitalny złożył konkurs na opracowanie takiej strategii we 
współpracy z jednostkami samorządu, z organizacjami pozarządowymi, biznesem, 
itd. Przeskoczę zaraz do slajdu, który pokazuje partnerów, którzy wraz z nami 
przygotowywali wniosek aplikacyjny i którzy z nami teraz przez ponad półtora roku 
mają pracować nad tą strategią Obszaru Metropolitalnego. To są począwszy od 
pana Marszałka i pana Wojewody, NGO-sy, jak Zrzeszenie Kaszubsko – Pomorskie, 
jak Gdańska Fundacja Innowacji Społecznych, Instytut Kultury Miejskiej czy 
największe uczelnie czyli UG, PG, GUMED, Pracodawcy Pomorza, Lotos i firmy jak 
InnoBaltica, Fido intelligence, czy porty. Zaprosiliśmy miasto Gdynię na etapie 
piania wniosku, były długie dyskusje, ale w końcu nie uzyskaliśmy poparcia. 
Natomiast no my się ciszymy, ponieważ jak już dostaliśmy pieniądze, jak już 
poinformowaliśmy pana Prezydenta Szczurka o tym, że mamy poparcie Marszałka, 
że mamy poparcie Wojewody, i że robimy ten projekt i mimo wszystko bardzo 
zapraszamy do aktywnego zaangażowania się, bo nie ma obszaru metropolitalnego 
bez Gdyni to wyraził wolę uczestnictwa w tym przedsięwzięciu, zasiada w 
Komitecie Sterującym, wydelegowaniu swoich przedstawicieli do udziału w tym 
projekcie. Jakkolwiek powiedział, że chce jeszcze poznać zastrzeżenia. My go 
zaprosiliśmy na rozmowę i szczegóły się toczą. Jakie są cele projektu budowy 
strategii. Zwiększenie spójności stopnia rozwoju gospodarczego i społecznego 
Gdańskiego Obszaru Metropolitalnego poprzez tworzenie wspólnych ram współpracy 
między partnerami projektu oraz wytyczenie wspólnych przedsięwzięć do 
realizacji. Logika projektu polega na tym, że jest to odpowiedź na brak spójnej 
wizji przyszłości, brak spójnej koncepcji polityki przestrzennej obszaru 
metropolitalnego oraz nierówne przygotowanie samorządów, obszaru 
metropolitalnego do wykorzystywania szans, które się wiążą z członkostwem w Unii 
Europejskiej. Projekt dzieli się na trzy podstawowe fazy. Po pierwsze diagnoza 
społeczno – gospodarcza, która opracowana ma być w 10 sektorach i w każdym z 
nich ma ona wyglądać następująco: zlecamy eksperta, czy zespół badawczy, który 
ma nam ocenić, powiedzmy, stan współpracy uczelni wyższych z samorządem czy 
największych wyzwań, jakie stoją przed uczelniami wyższymi. Następnie 
przedłożyć swoje wstępne wnioski na dwóch otwartych spotkaniach z mieszkańcami  
w co najmniej dwóch miastach obszaru metropolitalnego. Dodatkowo przedstawić 
te wyniki zespołowi złożonemu z przedstawicieli poszczególnych partnerów to 
znaczy zarówno ze strony samorządów jak i biznesu, NGO-sów, i tych organizacji, 
które wymieniałem. Spotkania mają być nagrywane, mają być udostępniane w 
Internecie i chcemy, żeby już na etapie diagnozy można było opiniować prace 
wynajętych do tego ekspertów. Drugim etapem będzie jakaś próba syntezy i 
wytyczenia wspólnych kierunków, wspólnych priorytetów obszaru metropolitalnego 
oraz trzecim etapem, już zaplanowanym na 2015 rok na podstawie tych celów itd. 
Koncepcja przestrzenna obszaru metropolitalnego. To już są wskaźniki mało 
istotne. Ja mam jeszcze coś do powiedzenia, ale związane już z trochę innym 
dokumentem z czymś jeszcze tylko 2 czy 3 slajdy, o którym dowiedzieliśmy się, że 
powinniśmy go zrobić z dwa miesiące po tym jak złożyliśmy wniosek aplikacyjny na 
wcześniejszy konkurs, dlatego może najpierw zadam pytanie czy mają państwo 
pytania co do samego tego projektu?  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
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Jeśli chodzi o harmonogram, czasowo jak wyglądamy z tym poprzednim.  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Przepraszam, myślałem, że go mam. To odpowiem, że wyglądamy bardzo źle i 
robimy wszystko odwrotnie niż powinniśmy. To znaczy powinniśmy ta strategię 
mieć przed nowym okresem, nową perspektywę finansową Unii Europejskiej. 
Natomiast od czasu, kiedy powstał GOM pod koniec 2011 roku namawialiśmy 
Gdynię, żeby niezależnie od tego, od nazwy, wspólnie ten projekt robić. Po tym jak 
Gdynia odmawiała stanowisko Prezydenta Gdańska było takie, że nie robimy tego, 
bo mija się to z celem jeśli miasto Gdynia nie weźmie aktywnego udziału w tym 
przedsięwzięciu. No więc mimo wszystko po jakimś czasie, kiedy zobaczyliśmy jak 
te wymagania Unii Europejskiej i Ministerstwa Rozwoju Regionalnego dojrzewają i 
te obszary metropolitalne pojawiają się coraz częściej to stwierdziliśmy, że z 
Gdynią czy bez staramy się budować dobry wniosek, żeby robić diagnozy, żeby 
robić coraz większą podbudowę pod to, żeby taki wspólny pakiet przedsięwzięć 
wykonać, a jeśli nie nawet bezpośrednio związany na fundusze europejskie to 
docelowo warto budować przedsięwzięcia partnerskie i teraz odpowiedź, 
harmonogram wygląda tak, że ruszamy de facto 1 grudnia czyli wczoraj i projekt 
będzie trwał przez 2 lata. Sama strategia ma się zakończyć niezależnie od spraw 
przestrzennych i od różnych innych rzeczy związanych ze szkoleniami, z 
warsztatami, dla samorządowców obszaru metropolitalnego, na przełomie, albo 
pod koniec tego roku albo można przedłużyć ten proces do wiosny kolejnego roku. 
Zastanawiamy się i także teraz zbieramy opinie, czy lepiej teraz zamknąć to w tej 
kadencji samorządu terytorialnego, czy też, ta strategia, gdzie też zostało 
zauważone nie będzie miała mocy prawnej. To nie będzie żaden akt normatywny. 
Natomiast zależałoby nam, żeby członkowie obszaru metropolitalnego przyjęli ten 
dokument jako wytyczne pewne. Dlatego i też w tym kontekście zastanawiamy się i 
ta decyzja nie została jeszcze podjęta czy chcemy to zrobić jeszcze w tej kadencji 
samorządu terytorialnego, czy też może lepiej byłoby przedstawić i na nowo 
odświeżyć wnioski z tego procesu na początku przyszłej kadencji samorządu 
terytorialnego.        
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dobrze, a drugi projekt?    
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Drugi temat. To jak w lipcu 2013 r. przepraszam za potoczny język wyszedł 
dokument zasady realizacji ZIT w Polsce. ZIT to sformułowanie oznacza 
Zintegrowane Inwestycje Terytorialne. ZIT to sformułowanie, które pojawia się 
najpierw w rozporządzeniach o Europejskim Funduszu Rozwoju Regionalnego, które 
Polska jako jeden z nielicznych państw członkowskich UE przyjęła w najbardziej 
zaawansowanym stopniu. Namawia ona miasta wojewódzkie oraz ich obszary 
funkcjonalne do tego, żeby wzięły większy udział w zarządzaniu środkami 
regionalnymi, żeby stworzyć pakiet przedsięwzięć, przepraszam to jest dosyć 
skomplikowany temat w związku z tym, że on jest cały czas omawiany i przez wiele 
osób różnie rozumiany, różnie rozumiany przez instytucje zarządzające RPO, 
inaczej przez Ministerstwo Rozwoju Regionalnego więc slajd dalej. Zintegrowane 
Inwestycje Terytorialne mają to być przedsięwzięcia sprzyjające rozwojowi 



 

29 
 

współpracy i integracji na obszarach funkcjonalnych miast. Mają służyć 
promowaniu partnerskiego modelu współpracy samorządów, mają realizować 
zintegrowane projekty odpowiadający w sposób kompleksowy na potrzeby i 
problemy miast i ich obszarów funkcjonalnych oraz mają zwiększać wpływ miast i 
powiązanych z nimi obszarów na działania w ramach polityki spójności. Na 
podstawie projektu umowy partnerstwa, które jest obecnie jeszcze dokumentem 
nieuchwalonym w województwie pomorskim na tzw. ZIT-y przewiduje się 193 mln 
Euro czyli ponad 800 mln zł, które… już kończę… do których instytucje 
zarządzające RPO mają jakieś obligo dołożyć dodatkowy wkład na promowanie 
działań partnerskich związanych z celami, które my sobie postawimy i dlatego 
mówiłem, że jest to troszeczkę skomplikowane, ponieważ tak jak powinniśmy mieć 
strategię GOM pod koniec tego roku, tak strategia ZIT nakierowana na wydanie 
funduszów europejskich w latach 2014-2020 powinna naturalnie wynikać ze 
strategii obszarów metropolitalnych do 2030 roku. Niestety tak to zostało 
zaprojektowane, że robimy to troszeczkę w innej kolejności. To znaczy musimy 
mieć w ciągu, bardzo szybko strategię ZIT stworzoną, uzgodnioną z innymi 
samorządami itd. Dlatego też w ramach projektu, na który otrzymaliśmy 
dofinansowanie w kwietniu tego roku udało nam się nakłonić ministerstwo, żeby 
zmienić pewne zapisy w tym projekcie i jakąś pulę pieniędzy przeznaczyć na 
zlecenie realizacji tej strategii ZIT. Obecnie w dniu dzisiejszym prowadzimy w 
biurze dialog…   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Przepraszam, że wchodzę w słowo. To będzie dokument napisany przez ekspertów 
przedstawiony do akceptacji.  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Napisany przez ekspertów we współpracy z przedstawicielami samorządów, 
ponieważ to jest na tyle istotny dokument, że inaczej nie może być zrobiony. 
Jednakże dwa miesiące temu podjęliśmy…  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
I w jakim czasie? Do kiedy?  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Chciałbym zauważyć, że województwo pomorskie jest jedynym województwem w 
Polsce, które nie oczekiwało przez cały rok strategii ZIT. Dopiero z miesiąc temu, 
po intensywnej wymianie korespondencji czy mamy się jako obszar metropolitalny 
słuchać ministerstwa, czy słuchać naszego Urzędu Marszałkowskiego, Urząd 
Marszałkowskie skapitulował i przyznał, że jednak strategia ZIT będzie konieczna. 
Wedle pierwotnego harmonogramu projekt strategii ZIT powinniśmy przedłożyć do 
końca tego roku. Natomiast realnie ministerstwo teraz mówi o połowie 2014 roku 
jako dokumencie już skonsultowanym, najlepiej już z oceną oddziaływania na 
środowisko. My planujemy ogłosić przetarg 8 grudnia, podpisać umowę 20 grudnia, 
jeszcze przed świętami i do końca marca zasadniczą część tego dokumentu mieć 
wypracowaną.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
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A ja mam pytanie. Czy w tej strategii ZIT mają być już jakieś konkretne pogramy?  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Czy mamy jakieś konkretne programy? Mają być bardzo konkretne przedsięwzięcia, 
projekty partnerskie. My w ramach…  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Czyli rozumiem, że dopiero w 2016 mogły by ubiegać się o dofinansowanie?  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Pewnie w 2015 już. W tej strategii ZIT mówimy o połowie 2014. Natomiast 
prawdopodobnie nie zostaną podpisane, żadne środki europejskie nie zostaną 
uruchomione w 2014 roku. Jeśli już to pod koniec 2014 roku. Ale w ogóle w Polsce.   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Jeżeli to w ogóle będzie możliwe w 2014. 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Ale w ogóle w Polsce.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
W ogóle w Polsce. Patrząc chociażby na Gdańsk, który jest nieprzygotowany.  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Ale ja mówię bardziej o tym, że dokumenty i umowy międzyrządowe… 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Również, dopiero budżet zatwierdzony itd.  
 
Pan Michał Glaser – Dyrektor Biura stowarzyszenia Gdańskiego Obszaru 
Metropolitalnego   
Więc w tym zagmatwanym temacie to tyle, skrótowo. Jeśli mają państwo pytania 
to będę rozszerzał poszczególne wątki, chociaż jesteśmy po czasie.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy jeszcze pytania? Jeżeli nie ma pytań to ja ze swoje strony mówię, że trzymamy 
kciuki przede wszystkim za to, żeby wspomniane na dzisiejszym naszym spotkaniu 
te trzy dokumenty minimum, a do tego jeszcze programy operacyjne, które chce 
robić Gdańsk się trzymały kupy. Patrząc realnie to my będziemy w przyszłym roku 
robili te trzy strategie plus do tego programy operacyjne zaczniemy w Gdańsku 
kilka robić więc dobrze by było, żeby nie było sytuacji, w której, żeby one nam się 
nie rozmijały. I z tym przesłaniem i nadzieją was wyprawiamy w tą trudną drogę 
licząc na to, że w miarę często będzie nam relacjonować jak idzie. Panie 
dyrektorze. Dziękuję bardzo.  
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PUNKT – 5 
 

Rozmowa z przedstawicielami Pracodawców Pomorza. 
 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Przechodzimy do pkt 5 naszego porządku obrad czyli rozmowa z przedstawicielami 
Pracodawców Pomorza na temat warunków prowadzenia działalności gospodarczej 
w Mieście Gdańsku.  Ja mówię do mikrofonu, ponieważ w tej sali jest taka 
specyfika, że jak się nie mówi do mikrofonu, to się nie rejestruje do protokółu. W 
związku z tym przynajmniej te części formalne muszę mówić do protokołu, ale 
wcale nie namawiam was do tego, żebyście koniecznie z tego mikrofonu korzystali. 
Zostaliśmy w dosyć już wąskim gronie. Dla wyjaśnienia jeszcze intencji naszych i 
gremium, z którym się panowie spotykacie. Jesteśmy Komisją Strategii i Budżetu 
Rady Miasta Gdańska. Rada Miasta czyli organ stanowiący w gminie, w której się 
znajdujemy powołuje komisje zgodnie ze swoim uznaniem poza jedną, bo ma 
obowiązek powołać Komisję Rewizyjną, a tak poza tym zgodnie ze swoim 
uznaniem. I uznaliśmy w tej kadencji, która jeszcze rok będzie trwała, że 
powołamy komisję nie budżetu jedynie, ale również Strategii i Budżetu, żeby 
myśleć o tym co z przyszłością Gdańska. Te prace nad strategią na różnych 
obszarach toczą się. Pan prezes jako zaangażowany we wszystkie więc wie to 
najlepiej. I z tego myślenia o strategii, w którym my tez się staramy uczestniczyć 
wyszło nam, że dużo mówimy o tym jak wydawać pieniądze, a do tej pory 
przynajmniej my, niedużo się zastanawialiśmy nad tym jak te pieniądze w Gdańsku 
powinny być zarabiane, żeby było co dzielić. Stąd koncepcja, żeby spotkać się z 
wszystkimi zrzeszeniami pracodawców, którzy w Gdańsku aktywnie działają i 
państwo jesteście drugą organizacją, która poprosiliśmy o spotkanie. Komisja 
nasza, Komisja Strategii i Budżetu liczy 6 członków. Panowie, my z gorącą prośbą, 
żebyście nam trochę pomogli zrozumieć jakie są warunki prowadzenia działalności 
gospodarczej w Gdańsku, gdzie ewentualnie dostrzegacie deficyty, z którymi 
powinniśmy się zmierzyć, co powinniśmy wziąć pod uwagę i jakiekolwiek wskazówki 
od was, wasze spostrzeżenia co do tego czym powinniśmy się zająć, albo czym po 
zakończeniu tej kadencji zająć się w kolejnej kadencji Rady Miasta. To są rzeczy, o 
które chcieliśmy was prosić.  
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Jestem Prezesem Zarządu Pracodawców Pomorza i razem ze mną są dwie osoby, 
przedsiębiorcy z Gdańska. Kazimierz Lewandowski jest właścicielem firmy Cemet, 
firmy produkcyjnej, która produkuje ok. 90% swoich produktów wysyła za granicę i 
drugim jest pełnomocnik zarządu naszej organizacji Maciej Grabski szeroko znany w 
Gdańsku. Maciej Grabski jest też przedsiębiorcą i aktywnym u nas, nie chcę 
powiedzieć działaczem, ale aktywnie udziela się w organizacji Pracodawców 
Pomorza, która jest organizacją najstarszą i największą organizacją pracodawców 
na Pomorzu. Mamy blisko 700 firm należących do naszej organizacji. SA to firmy od 
firm bardzo dużych typu Lotos poprzez porty, stocznie, a kończąc na firmach 
informatycznych czy firmach niedużych poprzez firmy głownie średniej wielkości, 
które to firmy zajmują się działalnością usługową, produkcyjną, ale trzon to są 
właśnie firmy zatrudniające pomiędzy 50 a 250 osób. Organizacja dysponuje własną 
siedzibą na Al. Zwycięstwa 24 obok Konsulatu Chińskiego mamy siedzibę, którą 



 

32 
 

otrzymaliśmy od Miasta Gdańska na 30 lat mamy użyczenie. Budynek przyjęliśmy w 
stanie kompletniej dewastacji i na własny koszt, na własny rachunek 
przeprowadziliśmy całkowitą rewitalizację tego obiektu. Rewitalizacja została 
przeprowadzona na koszt przedsiębiorców. Ani złotówki nie dostaliśmy ani z Miasta, 
ani z unijnych pieniędzy, ani z krajowych. To były wszystko nasze środki. Dlatego 
jeżeli mamy mówić o warunkach działalności gospodarczej w Mieście Gdańsku to 
musimy sobie powiedzieć, że musimy się skoncentrować na kilku obszarach. 
Pierwszy to jest samo funkcjonowanie przedsiębiorców, drugie przedsiębiorców 
należących do organizacji i co z tego w sumie wynika oraz możemy mówić jakie 
warunki stwarza nam tutaj władza samorządowa Miasta Gdańska, a w jakich 
warunkach też mamy możliwość pracować w Mieście Gdańsku biorąc pod uwagę 
całą korporację usługową należącą do Miasta Gdańska pod tym pojęciem myślę nie 
tylko Urząd Miejski, ale całą sieć wszelkiego rodzaju zakładów, urzędów, spółek, 
które podlegają Prezydentowi Miasta Gdańska. Z oceny naszej, którą robimy 
sukcesywnie wynika, że przedsiębiorcy generalnie oceniają, szczególnie w 
ostatnich kilku latach poprawę w zakresie obsługi całego sektora gospodarczego i 
współpracy z nami, z organizacją i bezpośrednio z przedsiębiorcami. Ja myślę, że 
koledzy uzupełnią tutaj moją wypowiedź, ale powiem tak, jeśli chodzi o Urząd 
Miejski powiem szczerze, że nawet ostatnio uhonorowaliśmy pana Andrzeja Ducha 
medalem za zasługi dla Pracodawców Pomorza dlatego, że  w zasadzie cały nasz 
sektor budowlany, cała sekcja infrastruktury i budownictwa określiła, że to jest 
wydział, który w ciągu ostatnich lat zrobił niezwykły postęp i zasadzie wielu 
deweloperów pokazuje ten wydział jako spełniający w zasadzie w pełnym zakresie 
nasze oczekiwania co do obsługi naszych firm, naszych próśb, naszych 
dezyderatów, które kierujemy pod adresem wydziału architektury kierowanym 
przez Andrzeja Ducha. Nawet były takie rankingi, gdzie wskazywano, że jest to 
najlepszy wydział obsługujący tą sferę. Bardzo pozytywnie, jeżeli jesteśmy przy tej 
branży również pozytywnie oceniamy inicjatywę Prezydenta Adamowicza, który 
stworzył taką Radę Inwestorów i deweloperów. Ta Rada to jest taka płaszczyzna 
porozumienia i wymiany poglądów pomiędzy tym sektorem firm budowlanych, 
inwestycyjnych, deweloperskich, podczas których to spotkań można wyjaśnić sobie 
wiele spraw z Prezydentem, z jego służbami, z wydziałami i to forum, które 
właśnie ruszyło swoimi pracami wybrało samorzutnie swój zarząd, swoich 
przedstawicieli, którzy będą prowadzili jakby bieżący dialog z przedstawicielami 
Urzędu Miejskiego w zakresie wszystkich problemów, które się pojawiają dla 
inwestorów i deweloperów w zakresie dojazdów, dróg, działek, perspektyw 
rozwojowych. Wszystkie te problemy, które oni będą teraz podnosili, Prezydent 
obiecał, że wszystkie jego służby będą przygotowywały i będą referowały jak do 
tego tematu podejść. Bardzo dobrze, ja oczywiście nie oceniam wszystkich 
wydziałów, ale bardzo dobrze się współpracuje z Wydziałem Skarbu, z Wydziałem 
Geodezji. Bardzo wysoko oceniamy informatyzację Urzędu Miejskiego. Szybkie 
wydawanie różnego rodzaju dokumentów dla przedsiębiorców. W Geodezji nie ma 
praktycznie żadnych problemów, wszystko praktycznie się dostaje od ręki. Jest to 
wszystko systemy elektroniczne itd. także byłoby grzechem mówić, że w tym 
zakresie mamy jeszcze jakieś ekstra oczekiwania, bo warunki naszej działalności 
tutaj na styku z Urzędem w zasadzie są na bieżąco usuwane. Jeżeli mamy nawet 
jakieś bieżące uwagi, czy jednostkowe sprawy to kiedyś żeśmy pisali pisma do 
Prezydenta Adamowicza, on tam przysyłał itd. Dzisiaj jest taka relacja, że 
praktycznie jeżeli mam interwencję bezpośredniego przedsiębiorcy, że coś nie tak, 
czy oczekiwał czegoś innego to do branżowego wiceprezydenta czy to jest 
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Bojanowski, czy Lisicki czy wiceprezydent Bielawski i musze powiedzieć, że 
praktycznie od ręki starają się wyjaśnić, bo to jest relacja przedsiębiorca albo 
organizacja, my jako organizacja reprezentująca tych przedsiębiorców, ich 
gremium, staramy się sygnalizować tego typu problemy nawet jednostkowe, żeby 
one służyły od razu do wyciągnięcia wniosków i poprawy funkcjonowania w tym 
zakresie i po prostu my widzimy, że w ostatnich latach, że te wszystkie sygnały, 
które płyną od nas od Pracodawców Pomorza, one nie tylko w sensie jednostkowym 
są załatwiane, ale i od razu dokonuje się jakiś zmian systemowych, żeby ten temat 
był załatwiony. I to jest jakby współpraca z Urzędem. Muszę powiedzieć, że 
również te około urzędowe instytucje typu ZDiZ czy Dyrekcja Rozbudowy Miasta 
Gdańska, musze powiedzieć, że z naszego punktu widzenia nawet jeżeli nam 
przedsiębiorca sygnalizuje problem, a musze powiedzieć, że ostatnio mieliśmy 
takie problem, że na przykład tu siedzący Prezes Lewandowski zadzwonił do mnie, 
że ma problem i nie wie co robić, bo tam droga z dwóch stron jest zagrodzona, 
gdzie on prowadzi działalność gospodarczą to od razu żeśmy ustalili, że to jest w 
kompetencji ZDiZ-tu. Zadzwoniłem o godzinie 19 na komórkę do dyrektora ZDiZ-tu i 
on mi powiedział, to w związku z tym ja na tej ulicy będę jutro o 7 rano, sam 
sprawdzę i podejmę decyzję co należy zmienić, żeby natychmiast udrożnić pracę 
tego przedsiębiorstwa. W związku z tym musze powiedzieć, że ten segment jakby 
współpracy Urząd i jego służby z przedsiębiorcami oceniamy bardzo wysoko. Druga 
sprawa trzeba powiedzieć o możliwościach w ogóle administracji samorządowej w 
stymulowaniu przedsiębiorczości czy zwiększenia możliwości działalności. Tutaj 
Urząd za dużo takich możliwości nie ma. On może, to o czym mówiłem, sprawniej 
wydawać pozwolenia na budowę, sprawniej wydzielać i robi to coraz lepiej i robi w 
sposób zadowalający, ale Urząd może jakby doskonalić zasady współpracy. Ale nie 
ma takich możliwości finansowych czy takich, żeby coś móc dać za darmo czy 
pieniądze i my to rozumiemy, że ich nie ma. Ale jeżeli chodzi w ogóle o wspieranie 
przedsiębiorczości w Gdańsku to się robi bardzo dużo, bo oprócz Parku Naukowo – 
Technologicznego, Startera, który mamy Inkubatora Przedsiębiorczości praktycznie 
Miasto Gdańsk wyczerpało cały katalog znany na całym świecie wspierania rozwoju 
tego biznesu raczkującego. Gdańsk to wykorzystał i Gdańsk to zrobił czyli takie 
możliwości są. Oczywiście ani radni, ani miasto takiego postulatu, że najlepiej 
byśmy chcieli jakieś pieniądze, miliony na coś to jest nierealne. Mówię w tym 
zakresie co może Miasto to robi. Oczywiście Miasto Gdańsk musi się również 
przygotowywać do przyjmowania nowych firm, nowych wyzwań i stymulowania 
powstawania nie tylko nowych, małych firm, ale również przyciągania do Miasta 
Gdańska dużych firm, dużych inwestorów polskich i zagranicznych. Wiemy, że jest 
konkurencja między metropoliami wrocławską, krakowską, itd. My musimy się 
nauczyć po prostu ściągać te firmy, wygrywać w rywalizacji z innymi miastami o 
przyciąganie tutaj inwestorów. W tym zakresie myślę, że dużo więcej powie Maciej 
Grabski, ale ja chciałem powiedzieć tak Miasto Gdańsk w chwili obecnej jest lepiej 
przygotowane do przyjmowania inwestorów zewnętrznych jak to było jeszcze parę 
lat temu. Dlaczego? Chociażby wszelkiego rodzaju biznes paki czy powierzchnie do 
przyjęcia prawie natychmiast inwestora, który chciałby się tutaj w Gdańsku 
ulokować. Ja pamiętam jeszcze wiele, wiele lat temu ubolewaliśmy z Prezydentem 
Adamowiczem, że nie ma powierzchni biurowych o wysokim standardzie. 
Oczywiście ja opowiadam taką anegdotkę i opowiedziałem ją też Prezydentowi 
Szczurkowi, że jak do niego zadzwoniliśmy, że obiecał się pan, że się ulokuje w 
Gdańsku jako firma, bo takie miał pan namiary, a pan się ulokował jednak w Gdyni, 
a on mówi, a to nie jest dzielnica Gdańska? W każdym bądź razie to Szczurek uznał, 
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że to nie może być prawdziwa. W każdym bądź razie już tej sytuacji nie ma. 
Gdańsk już ma powierzchnie biurowe o wysokim standardzie i w każdym momencie 
możemy przyjąć tego typu inwestorów. To samo jeśli chodzi o infrastrukturę w 
zakresie kultury, sztuki, nauki. Kiedyś było bardzo ciężko. Teraz mamy i uczelnie, 
które wykładają w języku angielskim, świetnie przygotowane mamy szkoły średnie. 
Mamy operę, mamy filharmonię, mamy jeden teatr, kończy się budowa Teatru 
Szekspirowskiego. Musimy powiedzieć, że tą paletę również tych usług, czy 
świadczeń, które możemy zaoferować tym ludziom, którzy tu przyjeżdżają czy z 
innej części Polski, czy z zagranicy to ich ocena jest bardzo wysoka, bo my 
praktycznie jako metropolia gdańska im gwarantujemy cały serwis nowoczesnego 
otoczenia biznesu na najwyższym poziomie. Czyli my jako gdańszczanie nie mamy 
praktycznie czego się wstydzić, a wręcz przeciwnie, uważam, że Miasto Gdańsk jest 
doskonale przygotowane do rozwoju i działalności firm na terenie Miasta Gdańska. 
Bardzo proszę może zacznij ty, a później bym poprosił prezesa Lewandowskiego.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Jak jest okazja dziękuję za zaproszenie prezesowi. Obserwuję wizyty z zagranicy. 
Ja to potwierdzam infrastruktura kultury i sportu, na którą ja nie zwracałem uwagi 
jeszcze trzy lata temu, pięć lat temu nie miałem takiego poważania. Ona jest 
niezwykle ważna przy podejmowaniu decyzji. Ktoś kto chce się przenieść i założyć 
firmę, duża korporacja, to jest zawsze jakaś żona, jakieś dzieci, jest niezwykle 
ważne, żeby był teatr, kultura i sport. To jest niezwykle ważne. To wszystko 
mamy. Infrastruktura techniczna jak najbardziej. To czego nie wykorzystujemy, ja 
tutaj przyszedłem w zasadzie, żeby na jedną rzecz zwrócić uwagę, wszyscy 
inwestorzy na koniec najważniejsza dla nich część, to jest zasób pracowników. 
Stawiam taką tezę, że nie udało nam się uruchomić Uniwersytetu Gdańskiego, ani 
politechniki. Te procesy trwają za długo. Są niewystarczające. Mogę podać dowód. 
Pewnie byśmy zatrudnili pięć razy tyle informatyków, wiadomo od 10 lat, że 
potrzeba by było zwiększyć ilość osób, które kończą te kierunki, chyba ani jedna 
osoba więcej nie kończy. Żeby wam podpowiedzieć obrazowo w Gdańsku w całej 
metropolii od biedy 1000 osób kończy co roku te studia, w Krakowie 8000, we 
Wrocławiu 3000. My już wiemy, że potrzeba by było od 10 lat więcej tych 
absolwentów i nie ma z tej strony żadnego ruchu. Co się dzieje? Mimo to…     
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Przepraszam, uzupełnię, że byłem przy rozmowie z 5 lat temu Prezydenta 
Adamowicza z rektorem, gdzie stawiał na ostrzu noża ten problem i nic.    
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ale proszę zwrócić uwagę, że mamy dość wysoki współczynnik bezrobocia wśród 
ludzi z wyższym wykształceniem. To jest ponad 20%.      
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Ale nie informatyków. Politologów.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Ochrona środowiska jest na Politechnice i na Uniwersytecie Gdańskim, ja tylko 
mówię, że straciłem ochotę na rozmowę z nimi, bo oczywiście, że należałoby 
zamknąć te kierunki, gdzie jest bezrobocie, a ja usłyszałem co my zrobimy z 20 
profesorami. Zostawmy ten temat. Jak sobie radzą firmy, nie było ich 5 lat temu w 
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Gdańsku, a teraz zatrudniają 500 informatyków. Ponad połowę zaimportowali. I to 
co mi brakuje w tej chwili zarówno w strategii województwa jak i Miasta Gdańska 
to wykorzystania tego, że wszyscy w Polsce chcą mieszkać w Gdańsku. Jak się 
zapyta w badaniach Gdańsk czy Gdynia to jest na pierwszym miejscu. Czyli 
wystarczyło by się zastanowić w jaki sposób wesprzeć te procesy, bo tak z jednej 
strony są potrzebne miejsca pracy, ale żeby były te miejsca pracy, żeby była 
decyzja inwestora, że on tutaj się osiedli, to on musi być pewny, że będą tutaj 
nowi pracownicy. To ja już wiem, że tych absolwentów może będą, a może nie 
będą, skupiłbym się na imigracji. I to ma w zasadzie całe mnóstwo konsekwencji. 
Ludzie w Słupsku, Koszalinie, w Białymstoku, Lublinie, Rzeszowie, zastanawiają się 
połowa z nich rozważa decyzję emigracji z Polski. Postawić tezę, że zanim 
wyemigrujesz, zostawisz rodzinę, przyjedź do Gdańska i sprawdź jak tu jest. Czyli 
ta pierwsza praca i pierwsze zaczepienie na parę miesięcy, a są fundusze i Urzędu 
Pracy, ja gdybym był na miejscu Gdyni to bym się zastanowił, czy lepiej wydać 200 
mln zł na żelbety, czy 200 mln zł na to, żeby wesprzeć migrację do Gdańska czy do 
Gdyni. Bo o jakich cyfrach my mówimy? Warszawa przyciągnęła w 2011 roku prawie 
8000 osób, metropolia Gdańska była na 2 miejscu to około 4000, ale Poznań już 
minus 3000. Z Poznania już wyjechało minus 3000 i teraz jak ja jestem na Komisji 
Strategii demografia zabije Polskę w całości. Już za 4 lata na UG i na inne 
uniwersytety będzie aplikowało o 25% mniej osób w wieku lat 18. I stawiam taką 
tezę, że im gorzej będzie w Bydgoszczy, Olsztynie i tego typu miastach tym lepiej 
będzie w Gdańsku. Nie wierzę w Parki Technologiczne, w enklawy nowoczesności, 
jakiegoś bardzo zdolnego Prezydenta ciężko tam pracującego jak demografia 
będzie zabijała te miasta. Będą takie miejsca jak Gdańsk, które mimo kryzysu 
demograficznego będą miały wzrost liczby ludności i tym bardziej będą przyciągały. 
Przykro mi to powiedzieć, ale jestem biznesmenem, to jest okazja dla Gdańska. 
Okazja dla Gdańska, żeby do tych miast, które będą się zapadać demograficznie, 
żeby przyciągnąć tych ludzi do nas. Czyli najlepszych absolwentów z tych uczelni, 
czyli niech ten Prezydent tej Bydgoszczy, Olsztyna wykłada pieniądze na ich 
edukację, niech ten rektor tam się stara, ale ci ludzie tam nie zostaną. Oni uciekną 
stamtąd, bo te miasta będą się zwijać. Tak jak większość Polski. Także demografia. 
Jak można to zrobić? Jak ja wiem, że firma Bayer przyjechała i połowa ludzi u nich 
to są migranci. Czyli to jest bardzo delikatny moment. Ja nie mogę na moment 
kiedy rozmawiam z zagranicznym inwestorem mówić, że on tu nie znajdzie 
odpowiedniej ilości pracowników, bo on nie przyjdzie tutaj, więc ja opowiadam 
cuda, wianki, ale na koniec, gdy on tu już jest to ludzie bez żadnego problemu 
przenoszą się z innych miast. Ponad połowa jego pracowników w Bayerze z tych 200 
osób przyjechała z zewnątrz. Co to są za ludzie? Kupią mieszkanie. Najlepiej może 
skupić się na kobietach. Czyli jakbym był Prezydentem Gdańska wyprzedziłbym 
ruch i skupił się na dziewczynach, bo one tu przyjadą i będą rodzić dzieci. To nie 
jest zabawa. Z punktu widzenia demografii za 5 lat wszystkie miasta będą miały 
olbrzymi problem. Jak TBS-y budują mieszkania teraz pytanie, czy my powinniśmy 
namawiać tych biednych ludzi w wieku 25 lat, żeby się zadłużyli na 25 lat i ten 
kamień u szyi sobie puścili czy powinniśmy im z tych innych ośrodków umożliwić 
pod warunkiem, że przeniesiesz się do Gdańska. Pokaż mi kontrakt to ja ci pomogę. 
W zasadzie to jest inwestycja, która pewnie już w pierwszym roku by się zwróciła 
czyli jak mamy te mieszkania na wynajem to one powinny być bardziej na 
wynajem, żeby oni się relokowali, pod jednym warunkiem znajdziesz pracę, jak 
znajdziesz pracę to płacisz podatek, a jak na koniec kupisz tu mieszkanie, ożenisz 
się, będziesz tu rodzić dzieci to to jest, tej agresji ściągania tu mieszkańców to ja 
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nie widzę. A gdyby to było czyli taka, czyli ten wynik 4000 z kawałkiem to wynik 
netto metropolii naszej gdańskiej czyli to jest migracja minus emigracja. Niestety 
dużo ludzi wyjeżdża z Gdańska, emigruje, zwłaszcza na studia. Nie mamy 
wysokiego kształcenia tutaj, więc gdyby trochę zmniejszyć tych emigrantów, i 
zwiększyć trochę migrantów to z tych 4000 może się zrobić 10000 ludzi. To nie jest 
nierealne. 10000 ludzi, którzy tu przyjadą co roku to to zmienia całkowicie 
sytuację biznesową. Część z tych ludzi będzie akceptowało niższe wynagrodzenie. 
Nie będzie ciśnienia na pensję. Część z nich  będzie wysoko wyedukowanych. Oni 
mogą wnosić dużo takiego pozytywnego fermentu. Zawsze migranci to są ci chętni 
do współpracy. Czy po tylu latach na Politechnice jak wiadomo, że oni z ochrony 
środowiska co roku wyedukują i ci ludzie nie mają pracy i w tym samym czasie z tej 
IT jak wiadomo, że każdy, trudno skończyć studia, to jest efekt pracy, i oni nic z 
tym nie robią to ja uważam, że lepiej byłoby się skupić na tym co my możemy 
zrobić. Miasto po mieście jakby jechać z projektami, przyjeżdżać do takiej 
Bydgoszczy, organizować tam media, Prezydent tam przyjeżdża, przyjeżdża 
Uniwersytet, przyjeżdża biznes, spotykamy się, tydzień Gdańska, tam Urząd Pracy, 
który ma pieniądze, on jest pod Prezydentem. Szef Urzędu Pracy, to jest jeden z 
najlepszych w Polsce, od nowego roku mamy narzędzia, żeby nawet na pół roku 
tym ludziom zafundować relokacje do Gdańska.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ale nie dojazdy. Parę dni temu pytałem na Komisji.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Dojazdy też, w ramach województwa. Twierdził, że w przyszłej rundzie 
finansowania. Dobrze, że są te parki. Ale dzisiaj trzeba je wypełnić. Pytanie czy my 
nie mamy narzędzi? Mamy. Moim zdaniem to jest delikatny temat. Myśmy trochę tą 
promocję z Gdańska przesunęli, trochę nawet naszymi rękami na poziom 
województwa, Invest in Pomerania, bo Gdańsk jest za mały, żeby przyciągać 
inwestycje, chociaż Gdynia moim zdaniem, przynajmniej ja to tak sprzedaję, że to 
jest taka trochę dzielnica Gdańska i jak mamy metropolię to jest 1 mln 200 tys. 
ludzi to jest prawdziwa siła. My jesteśmy więksi niż inne stolice. Już nie mówiąc o 
jakiś tam fińskich miasteczkach. Czyli dopiero ta siła demograficzna miliona 
obywateli to ona znaczy coś. Niestety przesunęliśmy rzeczywiście promocję i dużą 
część budżetu świadomie w kierunku Invest in Pomorania. Pytanie brzmi jak Gdańsk 
używa tego narzędzia. Czy Gdańsk ma wpływ na Invest in Pomorania. To jest 
bardzo delikatny temat, ale warto się temu przyjrzeć, bo rzeczywiście z punktu 
widzenia strategicznego mamy taką instytucję i nazywa się Invest in Pomorania i 
uważam osobiście, że za każdym razem prezentowany powinien być Gdańsk, 
Gdańsk powinien być promowany, a to czy na koniec inwestor skorzysta i będzie to 
Tczew czy Kwidzyn czy Starogard to dopiero po przyjeździe. A jak jest dzisiaj? 
Dzisiaj Invest in Pomerania uważa, że reprezentuje wiele jednostek i musi 
sprawiedliwie obdzielać czasem różne miasta. To jest bez sensu. Nikt nie słyszał we 
Francji o Starogardzie. Wszyscy słyszeli o Gdańsku. Delikatny temat, bo dobrze, że 
jest Invest in Pomerania, ale pytanie czy my nie moglibyśmy z niego będąc takim 
wzorcem wręcz więcej skorzystać. Następna taka uwaga. Nie wiem czy my, ja sam 
jako obywatel poszedłem do szefa Biura Rozwoju Miasta do pana Piskorskiego jako 
obywatel. Jak usłyszałem, że jednego dnia dostaje miasto jak Polska dostaje środki 
unijne, a następnego dnia usłyszałem, że my je już wiemy jak wydać to poszedłem 
właśnie. Dlaczego? Bo ja twierdzę, że 4 lata temu, kiedy były decyzje o strukturze 
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dróg nie wiedzieliśmy, że będziemy mieć tunel i nie wiedzieliśmy, że będziemy 
mieć Nową Słowackiego. Nie wiedzieliśmy. To jest taki delikatny temat moim 
zdaniem dzielnic południowych, bo albo jesteśmy metropolią i wtedy mamy 1 mln 
200 tys. mieszkańców i mamy jedyną świadomą osobę Prezydenta Miasta Gdańska, 
który tworzy prawdziwą strategię i Gdańsk nią zarządza, albo ciągniemy w kierunku 
dzielnic południowych, budujemy tam drogi. Ale my już mamy tunel i mamy 
Słowackiego i mamy Kolej Metropolitalną i pytanie, które ja tam zadałem, 
naprawdę, poszedłem jako obywatel, zadałem pytanie czy układ drogowy 
uwzględniał tunel i Słowackiego i uwzględniał Kolej Metropolitalną tamten 4-5 lat 
temu? Nie mógł uwzględniać, bo nie wiedzieliśmy, że będzie Kolej Metropolitalna i 
nie wiedzieliśmy czy będziemy mieli Słowackiego. Na to zwracam uwagę, bo 
prawdziwa metropolia to rzeczywiście jest spięta wokół Grunwaldzkiej i jest spięta 
wokół SKM-ki. Dzisiaj moim zdaniem Nowa Słowackiego to też jest obwodnica przez 
Miasto to jest kręgosłup naszej metropolii i Kolej Metropolitalna. Nie wiem, bo 
mam zawsze ten problem, im bardziej napracuje się Prezydent Adamowicz z wami, 
tym lepsze drogi, szybciej wyjechać, łatwiej dojechać, tym więcej tych obywateli 
niestety zamieszka być może poza Gdańskiem. To jest prawdziwy dramat. Mówię 
zupełnie poważnie. Oni kupią działkę gdzieś za Baninem.      
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Z punktu widzenia pana jako właściciela Olivii czy to ma takie istotne znaczenie…    
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Ja mówię jako gdańszczanin.   
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja mówię o potencjale inwestycyjnym Gdańska. To co widzę i co sam pan 
stwierdza, mówi pan o presji płat. Presja płac jest taka jaka jest, ale też dlatego, 
że np. Nowy Dwór Gdański, południowe części regionu nie są skomunikowane z 
Gdańskiem i w tym kontekście pytanie jest oto czy, nie mówię, bo jakby też jestem 
za tym, żeby intensyfikować zabudowę wzdłuż centralnego pasa komunikacyjnego 
Gdańska, ale z drugiej strony w tym sensie widzę PKM-kę jako szansę, bo za tym 
pójdą pewne instrumenty. Mam tam kolegę ze studiów, parę lat ode mnie młodszy, 
informatyki i jak on dostanie dofinansowanie na dojazd z Bytowa czy …     
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
To ja źle się wyraziłem. Jak mamy tą Kolej Metropolitalną, to czy budujemy te 
drogi zaprojektowane układ kołowy czy też z dzielnic południowych dostarczamy 
tylko tych ludzi do Kolei Metropolitalnej. Tylko o tym mówię. Druga rzecz, o której 
chciałem powiedzieć. Ja osobiście uważam, że my nie widzimy, jest tu 
fantastyczne miasto, naprawdę moim zdaniem przed wzrostem, po prostu to miasto 
wybucha gospodarczo i teraz my zwracamy uwagę na tych migrantów tam, 
zwracamy na okolicę bo mamy Kolej Metropolitalną i Nowy Dwór, przywieziemy 
ich, ale mamy obok pół miliona mieszkańców w Gdyni, Wejherowie i my dla nich 
nic nie robimy. Na to chciałem zwrócić uwagę. Ani jedna złotówka nie idzie na to, 
żeby ten Prezydent niech osadza te firmy w Gdańsku, niech walczy o nich, ale 
niech korzysta z tego pół miliona zasobu pracowników z Gdyni, żeby im łatwiej było 
dojechać. Jak ich odebrać stamtąd. Czy my w tym kierunku idziemy? Ja nie sądzę. I 
teraz mówię o moim centralnym paśmie usług. Ani jedna złotówka nie została 
wydana czyli mamy kilkadziesiąt tysięcy ludzi przyjeżdżających do pracy, bo mamy 
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inwestycje PZU, Uniwersytet Gdański, i taj jak był syf dookoła na tych dworcach 
PKP tak jest do tej pory. Tylko na to chciałem zwrócić uwagę. Jeszcze jedna rzecz 
tak na koniec. Na pewno demografia jest najważniejsza. Jak będziemy mieć te 
10 000 co roku nowych obywateli tutaj to ze wszystkim sobie poradzimy. Jak nam 
obywatele w metropolii będą się zmniejszać to z niczym sobie nie poradzimy. Tak 
jak inne miasta. Chciałem na koniec zwrócić jeszcze na jedną rzecz uwagę. Ja 
uważam osobiście za możliwe do podjęcia takie decyzje bardzo strategiczne, a 
słyszę, że są stawiane znaki zapytania. Gdzie lokować brudną produkcję? Ja 
słyszałem na jakimś publicznym spotkaniu warto zastanowić się gdzie lokować 
produkcję. Ja tego nie mogę zrozumieć. Mamy kilkaset hektarów w porcie i tylko 
dlatego, że miasto ma kawałek gruntu gdzieś na Budowlanych czy jakaś tam inna 
strefa, zarządza. Ja tego nie mogę zrozumieć i chciałem tu jednoznacznie 
powiedzieć, że mamy przed sobą budowę jakiejś elektrowni w Polsce północnej. 
Ona musi gdzieś być ulokowana, będzie miała dużo odpadowego ciepła, mamy 
blisko Lotos, na pewno do procesów produkcyjnych jest im to potrzebne 
zdecydowanie czy spalarnie, czy brudne rzeczy czy fabryki to mamy port. Nie 
jestem jego właścicielem. Trzy razy bym się zastanowił z punktu widzenia Gdańska 
czy pozwalać sobie na dyskusję czy są jeszcze lepsze miejsca do lokowania 
produkcji, ale z punktu widzenia województwa to już nie jest takie oczywiste. To 
już jest gra interesów i teraz te podpowiedzi idą ze strony Invest in Pomerania, 
agendy, która rozdysponowuje środki. I tutaj osobiście uważam, że my 
gdańszczanie mamy niesamowity potencjał, bo mamy port i powinniśmy tego tam 
wszystkie inwestycje produkcyjne lokować włącznie z tą elektrociepłownią. Jak 
jest elektrociepłownia to i będzie inna produkcja. Drugi temat dzięki Słowackiego, 
zwracam uwagę, nie jestem właścicielem tam gruntu, ale uruchomiły nam się setki 
hektarów dla mieszkańców czyli mamy z centrum miasta trzy przystanki 
tramwajem, ni trzeba budować dróg, kolei, nic. Po prostu Brzeźno, Nowy Port to są 
wymarzone tereny dla osiedlania się i tam nie trzeba w infrastrukturę za bardzo 
inwestować. Twierdzę, że są to fantastyczne tereny. Jakbym myślał jak bym je 
wykorzystał o potencjał to to jest olbrzymi potencjał.  
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Tylko biznes nie pójdzie w niskie budynki.   
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Ok. To jest osobny temat. Jakby mnie ktoś pytał i trzeci, który mnie dotyka, 
centralne pasmo usług i takie pomysły, w sumie niewielkie miasto z metropolią 
typu Los Angeles, a słyszę wy robicie inwestycje, wy jako miasto, jesteście 
inwestorem na Targu Rakowym ok. W międzyczasie wydajecie pieniądze na drogę w 
stoczni i drugie centrum biznesu. Słyszę kolejne Airport City Gdańsk, kolejne 
centrum biznesu. Biznes to jest niesamowite, Internety, ale koniec ludzie chcą 
siedzieć na 5 km² w Londynie, bo to jest city, bo łatwo wyjść, zjeść kanapki, 
spotkać się i wrócić na piechotę. Wszyscy na świecie mówią o Internecie, a na 
koniec chcą w Californii siedzieć na kilkudziesięciu kilometrach kwadratowych, a 
Gdańsk jest taki bogaty, żeby robić kilka centra biznesu i wspierać AIrport City, bo 
ma tam kawałek działki. Targ Rakowy rozumiem, bo inwestuje, ale robi drogę, to 
tego nie mogę zrozumieć. Tu nasi dziadkowie wytyczyli to centralne pasmo usług. 
W historii Gdańska nie było takiej inwestycji miliard Uniwersytet Gdański, Grabki 
ileś set milionów, PZU itd. I jest jeszcze cała masa terenu wzdłuż. Nie mogę 
zrozumieć dlaczego byłoby trzeba robić kilka innych centrów biznesu. Na koniec się 
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okaże, że nie będzie żadnego. Na koniec się okaże, że nie będzie prawdziwego 
City. To chyba tyle chciałem.   
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Wyczerpałeś się. Teraz prezes Lewandowski.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Tylko na koniec chciałem jeszcze podyskutować na temat wielkiego potencjału, 
który jest w projekcie Smart City.   
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Dobrze, ale teraz prezes Lewandowski.  
 
Pan Kazimierz Lewandowski – Przedsiębiorca, Prezes Cemet Ltd. Sp. z o.o.  
Ja powiem krótko już nie tak długo jak moi przedmówcy, bo jak na takie pierwsze 
spotkanie to i tak dajemy dużą dawkę od siebie informacji, które dobrze by było, 
żeby państwo członkowie Rady ewentualnie nas o pewne rzeczy zapytali, wtedy 
będziemy też może mówić ściślej na temat. Przede wszystkim chciałbym wyrazić 
swoje zadowolenie, że jako przedsiębiorcy zostaliśmy zaproszeni na takie 
spotkanie, bo tych kontaktów jest trochę mało. One są z zarządem miasta z 
Prezydentem, z wiceprezydentami, to od czasu do czasu my takie mamy okazje 
mieć spotkania, podzielić się swoimi uwagami i poglądami, ale to pewnie jest za 
mało, bo jednak decyzje kluczowe, ważne zapadają na Radzie Miasta i takie 
konsultacje, takie rozmowy pewnie będą przydatne. Mam nadzieję, że to będzie 
pierwsze spotkanie, ale nie ostatnie, bo nawet powiedzieć się wiele nie da na 
jednym spotkaniu. Można by tak sprawę uprościć, że w zasadzie bez gospodarki, 
bez przedsiębiorstw, bez przemysłu to państwo w ogóle by nie istniało, bo od tego 
się bierze zaspokajanie potrzeb społeczeństwa, od tego bierze się właśnie 
zdobywanie środków na wszystko co trzeba, coś zaimportować, zdobyć spoza 
swojego środowiska, kraju i podobnie jest w mieście. Miasto gdyby nie miało firm, 
przemysłu to umarłoby chyba. I dlatego sądzę, że warto z przedsiębiorcami 
rozmawiać. Ja chętnie dzielę się swoimi poglądami, uwagami, spostrzeżeniami i 
nigdy nie starałem się zamykać, izolować, a takich okazji w przeszłości było już 
dość dużo, żeby się wypowiedzieć. Mamy na pewno tutaj wiele do powiedzenia 
zwłaszcza jeśli chodzi też o sprawy budżetu, sprawy pieniędzy. Pewne nasze jakieś 
wskazówki, uwagi mogą być skuteczne, bo my nie tylko że jesteśmy 
przedsiębiorcami, ale każdy z nas reprezentuje dość dużą grupę mieszkańców. I ja 
częściowo jak mówię o sprawach to nie tylko co osobiście mi się tam w głowie 
urodzi, tylko to co też usłyszę i dowiem się mając codzienne rozmowy z 
pracownikami. Tak siedząc ty zacząłem się zastanawiać nad tym o czym my 
rozmawiamy i tak naprawdę w codziennej działalności przedsiębiorstwa to jest 
mało spraw, mało potrzeb kontaktów z Urzędem Miasta, tym bardziej z Radą 
Miasta, bo w bieżącym funkcjonowaniu to wszystko tak jest ustawione, leci sobie, 
podatki płacimy, jakieś tam sprawozdania różne wypełniamy i na tym się kończy. 
Sprawy zaczynają się ewentualnie większość kontaktów, gdy chcemy się rozwijać. 
Tu właściwie moi przedmówcy dużo mówili na temat rozwoju, bo rzecz w tym, kto 
się nie rozwija to stoi w miejscu. Stare powiedzenie. I wtedy mamy pewne sprawy 
w Urzędzie do załatwienia. Generalnie moje odczucie też jest takie, że Wydział 
Architektury, który jest taki wydziałam nr 1, z którym przedsiębiorcy najwięcej 
mają kontaktu Architektury, Urbanistyki, to stara się załatwiać sprawy, że tak 
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powiem, życzliwie, przyjaźnie. Jeśli ktoś narzekałby na, bo są sprawy nieraz 
trudne, to nie wynika to z tego jak ci pracownicy do tego podchodzą, tylko z 
pewnych zasad, procedur, które są przyjęte i pewnie nie tylko w Gdańsku 
obowiązują. Sądzę, że wiele rzeczy by można usprawnić, a które wychodzą poza 
nasze szeregi. Jeśli chodzi o prawo budowlane to jak rozmawialiśmy z inspektorem 
nadzoru budowlanego to było 17 nowelizacji ustawy. Dziś pewni jest ich jeszcze 
więcej. Więc w takim akcie nie mogą się dobrze połapać ani pracownicy Urzędu 
Miejskiego, tym bardziej inwestorzy i sami inspektorzy budowlani. Więc wiele 
spraw tkwi trochę wyżej, poza nami i być może tutaj zmiany takie by pomogły. 
Mnie też często wiele rzeczy tutaj zastanawia jako po prostu obywatela czy 
mieszkańca co też nie dońca jest może takie proste w ramach jednego miasta do 
zrobienia, a mianowicie estetyzacja miasta. I tu taka sugestia akurat pod kątem 
komisji tej, że może więcej środków powinno się przeznaczyć, ale i działań, bo nie 
zawsze chodzi tylko o duże pieniądze. Nieraz można wiele rzeczy niewielkimi 
nakładami zrobić i uważam, że powinno się podjąć takie działania na rzecz 
estetyzacji Gdańska. My wybiórczo mamy takie piękne kwiatki w niektórych 
miejscach, wiele atrakcyjnych obiektów, wiele pięknie poddanych renowacji 
obiektów, ale potem nie zawsze to jest kontynuowane. Ja nie wiem, na pewno nie 
Rada Miasta, Prezydent Miasta wydawał pieniądze i decydował o np. renowacji 
elewacji Zbrojowni, która dla mnie prawie, że jest najpiękniejszym obiektem w 
Gdańsku i piękna elewacja, ale wewnątrz do tej pory zamknięte na kłódkę, 
niewykorzystane i szkoda. Także to są takie sprawy szersze, nie tylko z Urzędem 
Miasta, ale tu można by było i trzeba uważam jakiś taki program generalnej 
estetyzacji, żeby na takiej Drodze Królewskiej została jedna kamieniczka, czy kilka 
wśród wiele odrestaurowanych, która psuje potem wszystko. Na to wart pewne 
pieniądze przeznaczyć. Jest też taki jeden obszar działalności też bardzo mocno 
powiązanej z inwestowaniem, z rozwojem, dotyczący ochrony środowiska. Nie 
wiem, ta struktura może u nas nie jest najszczęśliwsza, bo jest Wydział Ochrony 
Środowiska w Urzędzie Miasta, ale on właściwie niewiele może. Tak mi to wygląda. 
Generalnie z każdą sprawą zwraca się do Rejonowej Dyrekcji Ochrony Środowiska i 
do Wydziału Ochrony Środowiska w Urzędzie Wojewódzkim. No więc może to by 
wymagało jakiegoś takiego pewnego zreformowania, bo tych ogniw może jest za 
dużo i to wydłuża trochę cykl akurat. Starają się te pracownice tam, panie sprawy 
załatwiać czy jakoś tak bardzo życzliwie, ale skoro są takie formalności i takie 
wymagania to to z założenia jest dość uciążliwe. Także tej współpracy, jeszcze raz 
powiem, nie ma zbyt wiele. Natomiast w zakresie planów budżetowych, w zakresie 
planów inwestycyjnych, wydatków na rzecz miasta sądzę, że bardzo chętnie byśmy 
tutaj podpowiadali na co w pierwszej kolejności je przeznaczyć. Oczywiście może 
przydałyby się jakieś nowe tereny, jak mój przedmówca mówił, że może trzeba 
pomyśleć w jakim miejscu generalnie powinien się lokować ten przemysł. Gdzie ta 
brudna produkcja powinna być, rozwijać się. Zrobić tam określoną infrastrukturę, 
przygotować i tak ukierunkować to trochę. To by było dobrze. Natomiast z tymi 
centrami biznesowymi to też chyba, jedno solidne może, ale póki co to co się 
rozwija to w dużej mierze jednak dzięki tej inicjatywie wszystkich 
przedsiębiorców, biznesmenów itd. To tyle co chciałem powiedzieć.   
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Chciałbym jedno zdanie dodać, że na szczęście już Prezydent włączył również 
nasze środowisko w dyskusje na temat Strategii i to jest novum, bo przecież przez 
wiele lat myśmy tam niewiele mieli do powiedzenia. Dzisiaj była ta narada na 
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temat Strategii i ja niestety już jak zespół skończył prace to musiałem pójść, nie 
wiem jak tam później dyskusja, ale w swoim zespole, w którym pracowałem dzisiaj 
przez 2 godziny nareszcie udało mi się, że zdefiniowaliśmy także ten okres, kiedy 
myśleliśmy, że Gdańsk będzie Doliną Krzemową mamy za sobą, że okres, w którym 
myśleliśmy, że będziemy Majorką północy to już też mamy za sobą i nareszcie 
mogliśmy zdefiniować, że w sposób naturalny każde miasto wykorzystuje swoje 
walory geograficzne, swoje położenie i jesteśmy miastem portowo – stoczniowym. 
Porty to jest dla nas kierunek rozwoju, to jest otwarcie na świat, do tego przemysł 
stoczniowy i jeżeli ja rozmawiam z kimś, kto reprezentuje najwyższe władze z 
Warszawy i on mnie przekonuje, że przemysłu stoczniowego w Gdańsku nie ma to 
coś tutaj nie gra, a ponieważ obecnie na przemysł stoczniowy i władze centralne i 
nie tylko patrzą przez pryzmat Stoczni Gdańsk, która prędzej czy później upadnie i 
jej nie będzie, ale cały przemysł stoczniowy u nas w Gdańsku zatrudnia nie mniej 
ludzi niż zatrudniał w okresie rozkwitu. Pracują Stocznia Remontowa, Stocznia 
Północna, pracuje dwadzieścia kilka przedsiębiorstw około stoczniowych. Powstało 
kilkanaście stoczni jachtowych, które budują najlepsze pełnomorskie jachty, 
olbrzymie katamarany. Jest to oczywiście zupełnie inny przemysł stoczniowy w 
tzw. systemie rozproszonym, ale jest to bardzo silna gałąź przemysłu, którą 
musimy wspierać i rozwijać i oby jeszcze powstał jeden punkt rozwojowy na bazie 
dawnej Rafinerii Gdańskiej, żeby nie tylko powstał zakład petrochemiczny, ale 
żeby powstał jeden z największych dużych zakładów chemicznych w Europie i jest 
na to szansa i tu trzeba ich wspierać w tej rozbudowie, żeby to był naprawdę duży 
koncern chemiczny i my ten charakter miasta mamy. Trzeba to bronić i rozwijać. 
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Firma Deloitte & Touche, nie pamiętam nazwiska, osoba odpowiedzialna za 
relokacje, dobór miejsca pod inwestycje w zeszłym roku na konferencji stwierdziła, 
że takich miejsc, w których można znaleźć ponad dwadzieścia języków, ludzi do 
pracy, statystycznie można znaleźć ponad 20 języków w Trójmieście. W Reutersie 
pracują ludzie i szykują produkty w 36 językach, to on mówił że na pięciu, na 
palcach jednej ręki, w Europie, na palcach jednej ręki, my jesteśmy w Europie w 
gronie. Dlaczego tak jest? Bo jesteśmy miastem portowym. Stąd ludzie jeździli do 
pracy do Szwecji, do Niemiec, do Anglii, Rosjanie są blisko. Przyciągamy tu 
migrantów. Można znaleźć ludzi z serbsko – chorwackim. Z niderlandzkim. Także 
gdybym znowu w długiej perspektywie tą przewagę, jeżeli to jest przewaga, bo czy 
to jest pracownik usługi biznesowej? Czy to jest facet w logistyce pracujący. Ktoś 
przywiózł kontener a Chin i trzeba zapakować ulotkę z fińskim, a tutaj z 
norweskim. Wszystko jedno na jakim poziomie mówimy o językach to gdyby Gdańsk 
zorganizował w sposób zorganizowany albo import ludzi mówiących w różnych 
językach, bo nie mówię, żeby w niderlandzkim czy serbsko – chorwackim było tyle 
samo co w litewskim, żeby podejść do tematu języków, kształcenia i doboru tych 
pracowników to na pewno nie znajdą go w Krakowie, ani w Poznaniu, ani we 
Wrocławiu, ani w Lublinie. To jest niezwykła przewaga miasta portowego, które 
przyciąga takich ludzi.        
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Dla nas jako gdańszczan jest jeszcze istotne oprócz tych walorów, o których 
mówiłem, geograficznych i tych rozwojowych to w strategii powinno być ciągle 
uwzględniane to, że naszą przewagą jest, że Gdańsk jest miastem otwartym, 
wielokulturowym i trzeba zawsze budować przyszłość każdego miasta m. in. 
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poprzez analizę przyszłości i trzeba tylko spojrzeć kiedy Gdańsk był wielki, silny i 
bogaty, na czym oparty i jaki miał charakter. I my musimy tu kultywować i tak 
promować Gdańsk, że my właśnie jesteśmy miastem otwartym, wielokulturowym. 
Miastem, które przyjmie wszystkich z zewnątrz, że my wiemy po prostu jak to 
realizowaliśmy przez setki lat w przeszłości. Także mamy te walory geograficzne, 
historyczne, infrastrukturę i na tym trzeba budować strategię rozwoju miasta.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Jak była rzeka Wisła tym korytarzem transportowym i Warszawa trafiła w ręce 
Rosjan to Gdańsk się skończył, ale teraz mamy kolej, którą za chwilę spinamy i 
mamy autostradę i w zasadzie Gdańsk nie miał szans, a teraz je ma. To jest 
pierwszy moment od 200 lat ponad, że Gdańsk jakby wraca do swoich korzeni. My 
jeszcze moim zdaniem tego nie widzimy, ale moim zdaniem to miasto jest przed 
olbrzymim wzrostem gospodarczym. To czego może tutaj zabraknąć to wydaje mi 
się pracowników. Ale to wszystkich nas dotknie. Jak tam zaczną liczyć na świecie i 
zorientują się, że Polska ma główny problem demograficzny, to będą 2-3 miejsca w 
Polsce, gdzie będą mogły powiedzieć chwileczkę, im gorzej w Olsztynie tym mamy 
więcej taniej ludzi, którzy przyjadą tu mieszkać.  
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Przewodniczący Krupa mówił, że mamy czas do 17 wyczerpaliśmy.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Ale języki. Gdyby miasto zorganizowało w sposób zorganizowany kształcenie jednej 
grupy 20 dzieci z różnych powodów, bo dziadek był Węgrem, bo rodzice jeżdżą na 
koncerty, rok do roku 20 dzieciaków z węgierskim, 20 z litewskim.  
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
A mówiło się, że przedsiębiorcy tylko pracują, ale gadać to też lubimy.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Ja nie chcę, żeby moja córka jedna i druga i trzecia teraz, żeby one stąd 
wyemigrowały. To jest wielki dramat i jeżeli nie spowodujemy, że Polacy zamiast 
jechać na zmywak do Londynu, niech przyjadą i spróbują jak jest w Gdańsku przez 
pół roku. Nie wyjadą stąd. Tu jest fantastycznie. Tu się świetnie mieszka.  
 
Pan Kazimierz Lewandowski – Przedsiębiorca, Prezes Cemet Ltd. Sp. z o.o.  
Fachowców to brakuje już i to dotkliwie z różnych zawodów, nie tylko chodzi o 
wyższe wykształcenie. Nawet bardziej chodzi o średnie w tej chwili, ale jest to 
dotkliwe. W mojej firmie prawie codziennie testujemy kandydatów do pracy, bo 
zwiększamy zatrudnienie. To jest trudna sprawa.   
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
My Pracodawcy Pomorza już ten temat podnieśliśmy trzy lata temu właśnie średniej 
kadry, bo ciągle się mówiło o tych menadżerach, o uczelniach, o absolwentach, a 
ja się zorientowałem z rozmów z przedsiębiorcami, ten problem leży w innym 
miejscu, że jednak zaczyna brakować średniej kadry technicznej i trzy lata temu 
ruszyłem ostro po tym szkolnictwie zawodowym i powołałem swojego pełnomocnika 
słuchajcie ściągnęliśmy tutaj Halową i Pracodawcy Pomorza mieli wpływ na zmiany 
w ogóle przepisów w zakresie kształcenia zawodowego w Polsce. Nasz 
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przedstawiciel Szczepański stał się w ogóle ekspertem ministerialnym i myśmy 
opracowywali nowe zasady kształcenia zawodowego w Polsce. Myśmy zaczęli 
wpływać tutaj na szkolnictwo średnie i powiem taką bardzo silną współpracę mogę 
wymienić dwie najlepsze szkoły w zakresie współpracy z naszym środowiskiem 
Technikum Łączności i Państwowe Szkoły Budownictwa. Rewelacyjnie.   
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja jako nauczyciel z przedmiotów zawodowych proszę o szersze rozpropagowanie 
tej współpracy ze szkołami, o przenoszenie tych … 
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Ale ja mówię, jak krawiec ciągle organizuję spotkania … 
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Ale mamy platformę do tego. To są te chyba Zintegrowane Inwestycje Terytorialne. 
To jest pierwszy raz, bo przecież Prezydent nie jest od tego, żeby edukację mieć, 
albo powinien mieć, a jej nie ma, bo nie wybiera tych dyrektorów szkół i nie ma 
tych budżetów.  
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Wybiera.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Chodzi mi oto, że marszałek ma w tej chwili środki unijne i będą musiały przejść 
przez ten filtr i to jest Prezydent Gdańska, a nie innych miast. To są te chyba 
Zjednoczone Inwestycje Terytorialne, co prawda Prezydent Szczurek został też do 
marszałka zaproszony, ale to jest ten krytyczny moment. Pierwszy raz w historii 
chyba od 20 lat ktoś myśli, czy jest pomysł, żeby podejść całościowo do problemów 
strategicznych.  
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Już kończymy. Ja powiedziałem, że jak już są te zintegrowane programy i 
faktycznie to jest doskonały pomysł, że nareszcie musimy te programy, które będą 
nas wiązały, integrowały w ramach tego obszaru metropolitalnego i ja podniosłem 
sprawę, żeby również w zakresie uczelni, bo jest mrzonka, żeby połączyć na razie 
te uczelnie nasze, cherlawe, w jakąś jedną metropolitalną uczelnię, bo przecież 
każdy rektor uważa, że jest najmądrzejszy w świecie i jego uczelnia jest 
najważniejsza, to już niech sobie tak mają. Ale mówię o tym, żeby budować 
międzyuczelniane instytuty, bo ja im tłumaczę, nie ma trzech informatyk, nie ma 
kilku chemii, bo oni mówią tak, on ma chemię uniwersytecką, chemia 
politechniczna, chemia taka, każdy ma. Zamiast budować jeden międzyuczelniany 
olbrzymi ośrodek np. chemii czy biotechnologii czy informatyki i tam tą naszą 
cherlawą kadrę naukową scalić w jedną, a nie, że tu jest jeden profesor, tam 
dwóch i oni nawet wzajemnie się nie znają.  
 
Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Właśnie stawiam taką tezę, że to środowisko akademickie mimo, że Uniwersytet 
jest w tej chwili bardzo otwarty na współpracę, ale jeśli chodzi o Politechnikę 
mimo dużej ilości deklaracji ona jest bardzo hermetyczna. Ona się mało zmienia. 
Ona nie dostosowuje się w ogóle do rynku pracy. Ja zarobiłem pieniądze dzięki 
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ludziom z Politechniki. Wirtualna Polska w większości to byli studenci, 
fantastyczni, tylko czemu tak mało. Nie wiem dlaczego tak mało. Po prostu nie 
można zwolnić 20 ludzi na innym wydziale.    
 

Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Tylko teraz w łączeniu tego potencjału ludzkiego, profesorskiego, naukowego, 
laboratoryjnego, w jedne duże integracyjne zespoły, coś z tego mogłoby być.   
 

Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
To ja bym z tego wolał, żeby Miasto Gdańsk razem z TBS-ami, albo z biznesem 
prywatnym i tymi co chcą zatrudnić tych informatyków i tych co mają mieszkania, 
może wynająć te mieszkania, żeby pomóc jakby tym ludziom, z Urzędem Pracy. Ja 
bym chciał ten drugi tysiąc czy dwa tysiące rocznie tych informatyków tutaj. 
Największa impreza informatyczna w Polsce InfoShare jest organizowana przez 
Wirtualną Polskę. Kilka tysięcy informatyków przyjeżdża. Jeszcze jedno. W 
Gdańsku jest Wirtualna Polska. Nie ma żadnej umowy między miastem, a Wirtualną 
Polską. Można z Reuters. Ja nie mówię, że jakby oficjalnie i wprost, ale jak 
mówimy o promocji Gdańska, migracji, to jak ja bym Prezydentem, to bym zaprosił 
tego szefa Wirtualnej Polski i się zastanowił co można zrobić może za jakieś 
pieniądze nawet unijne, takiej tuby dla Gdańska jak spółka Wirtualna Polska trudno 
znaleźć. Czyli o Gdańsku mogłoby tętnić w całej Polsce. I to samo Reuters poza 
Polską. Ci ludzie przygotowują materiały o gospodarce, różne analizy, może można 
by z nimi usiąść i też mieć sojusznika w takim Reutersie. Dwa proste i trzecie 
Polska Presse przejęła resztę prasy regionalnej. Tego się nie da załatwić na pewno 
jakimś edyktem, ale tutaj siedzi spółka, która zarządza całą prasą lokalną w 
Polsce, czyli Gdańsk poza Gdańskiem mógłby być bardzo aktywny mając w zasadzie 
tych trzech partnerów biznesowych.  
 

Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
My jeszcze docelowo powinniśmy ściągnąć jakąś instytucję europejską, co nam jest 
bardzo potrzebne. Nie wiem jak to zrobić, żeby podbić tutaj bębenek dla nas i 
trzeba pracować, trzeba ludzi, którzy będą lobbować, szukać i próbować ściągnąć 
jedną z instytucji międzynarodowych czy europejskich do Gdańska.  
 

Pan Kazimierz Lewandowski – Przedsiębiorca, Prezes Cemet Ltd. Sp. z o.o.  
To jest dobry pomysł.  
 

Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
A poza tym się nie przejmować. Trzeba rozpocząć drenaż tak jak swego czasu robili 
to Amerykanie, ściągać ludzi z Wrocławia, Krakowa, najlepszych, dawać im 
mieszkania. Z Ukrainy, Litwy. 
 

Pan Kazimierz Lewandowski – Przedsiębiorca, Prezes Cemet Ltd. Sp. z o.o.  
Które to miasto takie bilbordy miało z rok temu?  
 
Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Poznań.  
 

Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Tylko nikt tam nie chce mieszkać. I to jest ten dramat innych miast, a wielka 
szansa Gdańska, bo naprawdę w badaniach jak zapytasz gdzie chcesz mieszkać 
wszyscy mówią  w Gdańsku.   
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Pan Zbigniew Canowiecki – Prezes Zarządu Pracodawców Pomorza 
Przepraszamy radnych, że żeśmy się rozgadali, ale taką mamy naturę.  
 

Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja chciałem bardzo podziękować i mimo, że czas przekroczyliśmy to ja ani sekundy 
się nie nudziłem. Uważam panów wypowiedzi za bardzo cenne, bardzo 
konstruktywne. Dziękuję za słowa optymizmu ze strony pana Prezesa na początku, 
bo to jest też bardzo ważne, optymizm też jakoś buduje i konstruuje działania. 
Tutaj pan Grabski zwrócił uwagę na bardzo istotny element na bazę sportową. Ja 
oczywiście jestem wielkim entuzjastą powstawania boisk, ale nie widziałem tego 
wymiaru gospodarczego. Tutaj bardziej widziałem sportowy, a rzeczywiście tak 
jest pewnie jak pan mówi, że to ma aspekt o wiele szerszy iw wymiarze 
gospodarczym.    
 

Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Pracodawca, który chciał zatrudnić, rozważał, 2 tys. pracowników, Anglik, na IL 
Divo przyjechał z własnymi rodzicami z Londynu i on wyjechał oczarowany 
Gdańskiem. Ja nigdy nie sądziłem, że hala sportowo – widowiskowa będzie miała 
takie przełożenie na biznes.  
 

Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja jako przedstawiciel Komisji Edukacji też uważam, że musimy bardziej 
intensywnie działać, państwo muszą nas dopingować, my musimy dopingować 
Prezydenta i jego ekipę całą, żeby bardziej radykalne działania w zakresie edukacji 
podjęli. Wspierać rzeczywiście kierunki techniczne i to co panowie wspomnieli 
języki. Możemy przyczynić się do powstania klas językowych.  
 

Pan Maciej Grabski - Przedsiębiorca 
Może regionalne centrum języków rzadkich, bo to, że ludzie mówią po angielsku to 
jest jakby oczywiste, przewaga jest tam tych rzadkich.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękujemy ślicznie.  
 

PUNKT – 6 
 
Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.  
 

W związku z tym, że nie było spraw wniesionych i wolnych wniosków, 
Przewodniczący podziękował wszystkim za przybycie i zaprosił na następne 
posiedzenie Komisji. 
 

Na tym posiedzenie zostało zakończone -  godz.17:30 
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Informacja o stanie prac nad budow ą dokumentu.

GDAŃSK, 2 GRUDNIA 2013



AGENDA

1.Podsumowanie etapu partycypacyjnego budowy 
SRG 2030 Plus  - warsztaty z mieszkańcami, 
uczniami gdańskich szkół i organizacjami 
pozarządowymi

2.Przedstawienie propozycji priorytetów 
strategicznego rozwoju Gdańska 



• 12 warsztatów z mieszka ńcami oraz Radnymi Jednostek 
Pomocniczych 

• 2 warsztaty z młodzie Ŝą szkoln ą 
• 2 spotkania sektora NGO

• 2 debaty ze studentami
• warsztat z przedstawicielami mediów lokalnych
• 2 debaty nt. gospodarki 

DZIAŁANIA KONSULTACYJNE

• 2 debaty nt. gospodarki 
• debata nt. kultury

• debata nt. zdrowia (19.11.2013)
• debata nt. mobilności (19.11.2013)

• debata nt. integracji społecznej (29.11.2013)



Dzielnica Termin Liczba uczestników

Przymorze 16/09/13 17

Wrzeszcz 17/09/13 25

Orunia 18/09/13 23

Oliwa 21/09/13 53

Śródmieście 08/10/13 36

Piecki Migowo 09/10/13 14

Zaspa Młyniec 15/10/13 6

Młyniska 16/10/13 11

Siedlce 22/10/13 12

Chełm 28/10/13 14

Przeróbka 29/10/13 5

Osowa 30/10/13 19Osowa 30/10/13 19

NGO I 04/10/13 13

NGO II 31/10/13 35

Uczniowie I 10/10/13 100

Uczniowie II 11/10/13 80

Liczba wszystkich uczestników

463



• Miasto kultury i sztuki
• Edukacja gdańska
• Nowoczesne miasto informacji
• Miasto zdrowych ludzi
• Miasto łatwej mobilno ści
• Bezpieczne miasto
• Miasto o wysokiej jakości Ŝycia

DOMENY STRATEGICZNE 
W OPINII MIESZKAŃCÓW

• Miasto o wysokiej jakości Ŝycia
• Miasto dające dobry start na Ŝycie
• Miasto portowe i innowacji technologicznych
• Współdziałanie na rzecz miasta

• Mieszkania
• Dom Sąsiedzki
• Infrastruktura



PRIORYTETY STRATEGICZNEGO ROZWOJU GDAŃSKA -
PROPOZYCJA

• W wyniku analiz obecnych makro i mikro trendów, 

dyskusji, wywiadów i ankiet można wyłonić kilka 

ważnych priorytetów, na które powinniśmy zwrócić 

szczególną uwagę przy przygotowywaniu 

aplikacyjnych planów rozwoju.aplikacyjnych planów rozwoju.

• Priorytety mają być swoistymi wskazówkami czy 

drogowskazami, w jakiem kierunku chcemy się 

zmieniać i budować podstawy przyszłego dobrobytu 

mieszkańców Gdańska.



• Priorytety te wychodzą poza standardową formułę 

sektorową i powinny być nadrzędnymi, 

ponadsektorowymi przewagami Gdańska

• Priorytety te wydają się łączyć i wypełniać niemal 

wszystkie strategiczne postulaty, zgłaszane przez 

mieszkańców i ekspertów.mieszkańców i ekspertów.

• Poszukiwanie wspólnych mianowników

• Jest to jedynie pierwsza, robocza wersja w formie 

post-modernistycznej, otwartej chmury idei, która 

powinna ulegać dalszym modyfikacjom











• Wierzę, że te szeroko rozumiane i zazębiające się 

priorytety rozwoju mogą być podstawą 

długofalowego rozwoju miasta 

• Poszczególne działania i przedsięwzięcia, 

przygotowywane w następnym, implementacyjnym 

etapie programowania, powinny uwzględniać 

powyższe priorytety rozwoju. 



• Dla przykładu edukacja powinna być nakierowana 

zarówno na współpracę między szkołą i rodzicami, 

między pokoleniami, pracodawcami i uczelniami, 

jednocześnie mieć na celu mobilność społeczną, 

uczyć otwartości i budować tożsamość, kształtować 

postawy i cechy, które będą miały zasadnicze 

znaczenia w dalszym rozwoju miasta.znaczenia w dalszym rozwoju miasta.

• Podobnie należy rozumieć priorytety w każdym 

innym sektorze / programie rozwoju, w tym w 

przedsiębiorczości, kulturze, zdrowiu, komunikacji i 

innych.





Miejsce i data prezentacji  

Komisja Strategii i Budżetu

Rady Miasta Gdańska

Nowy Ratusz, 2 grudnia 2013 r.



Dlaczego potrzebna jest strategia OM?

� Zapisy KPZK 2030

� Dostosowanie do wymogów UE w nowej 
perspektywie 2014-20 

• terytorialny aspekt polityki spójności• terytorialny aspekt polityki spójności

� Dostosowanie do strategii krajowych 2030

� Ścisła współpraca z Samorządem Województwa 
Pomorskiego



Konkurs dotacji

14 października 2013 projekt „INTIS. Integracja i Synergia. 

Strategia Rozwoju Gdańskiego Obszaru Metropolitalnego 

na lata 2030” otrzymał dofinansowanie ze środków MF EOG

na kwotę 1 834 683 PLN

wydatki całkowite wynoszą 2 158 450 PLN



Konkurs dotacji – cele

� osiągnięcie spójności społecznej i gospodarczej obszaru 
poprzez współpracę między JST, samorządem, NGO, 

przedstawicielami społeczeństwa obywatelskiego, przedstawicielami społeczeństwa obywatelskiego, 

organizacjami przedsiębiorców, instytucjami naukowymi

w zakresie wspólnego rozpoznawania i rozwiązywania 
problemów o charakterze wykraczającym poza granice 
jednej gminy



Rola partnerów
� Realny wymiar partnerstwa

• współdecydowanie partnerów i współodpowiedzialność za działania i 
cele projektu – udział w Komitecie Sterującym (każdy ma 1 głos)

• zasady rozliczeń – całość obciążeń finansowych i zobowiązań po 
stronie GOM 

• Aktywny udział w konsultacjach i pracach zespołów roboczych 

zaangażowanych w budowę strategii i koncepcji przestrzennej 
metropolii

• przekazywanie danych, dyskusja, debata, sugestie, opinie, propozycje 
zmian, nadawanie kierunków dla strategii



Struktura partnerstwa – z czego wynika
� Konstrukcja partnerstwa

• liczba partnerów > 5

• partnerstwo różnorodne w wymiarze międzysamorządowym  JST 
różnego typu (gminy, powiaty, samorząd)

• partnerstwo międzysektorowe (administracja publiczna, sektor 
gospodarczy, sektor pozarządowy, instytucje naukowe)

� Doświadczenie 

• doświadczenie w zarządzaniu projektami partnerskimi – jako lider, 
jako partner



Strategia rozwoju GOM!

• Samorząd Województwa
• Wojewoda Pomorski  • Forum 

Rozwoju Aglomeracji Gda ńskiej  • 
Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie  • 

Gdańska Fundacja Innowacji 
Społecznej  • Stowarzyszenie Dobra 

Edukacja  • Instytut Kultury Edukacja  • Instytut Kultury 
Miejskiej  • Uniwersytet Gda ński  • 
Politechnika Gda ńska • Gdański 

Uniwersytet Medyczny  • Pracodawcy 
Pomorza  • Grupa Lotos SA  • 

Interizon Pomorski Klaster ICT  • Port 
Lotniczy Gda ńsk • Zarząd Portu 

Morskiego w Gda ńsku

• Fido Intelligence Sp. z o.o.  • 
InnoBaltica Sp. z o.o.  • Allcon 

Investment Sp z o.o.  • Flextronics Sp. 
z o.o. • Olivia Business Center  • Torus 

Sp. z o.o.  • Gdańska Organizacja 
Turystyczna  • Gdański Klub Biznesu



Projekt Strategii GOM 2030 – cele:
� Cel ogólny:

Zwiększenie spójności stopnia rozwoju społeczno-

gospodarczego Gdańskiego Obszaru Metropolitalnego

� Cele szczegółowe:
o Wzmocnienie efektywnej współpracy pomiędzy partnerami 

Gdańskiego Obszaru Metropolitalnego i rozwiązywanie istotnych dla 
niego problemów

o Wzmocnienie kompetencji JST wchodzących w skład GOM w 
zakresie wdrażania przedsięwzięć wynikających z przyjętych 
dokumentów strategicznych i planistycznych



Projekt Strategii GOM 2030– odpowiedź na:
� Brak spójnej wizji przyszłości - poprzez opracowanie 

Strategii - wytyczenie kierunków rozwoju metropolii, 
wyznaczenie polityk sektorowych

� Brak spójnej koncepcji polityki przestrzennej metropolii –� Brak spójnej koncepcji polityki przestrzennej metropolii –
poprzez opracowanie KPZM - identyfikację powiązań 
funkcjonalnych i określenie lokalizacji funkcji 
metropolitalnych, w tym obszarów do rewitalizacji

� Nierówne przygotowanie JST GOM do korzystania z 

funduszy UE - poprzez szkolenia i pomoc w opracowaniu 
dokumentów wykonawczych (Podręcznik rewitalizacji, SW)



Projekt Strategii GOM 2030 – działania:
1. Zarządzanie projektem

2. Informacja i promocja

3. Diagnoza sytuacji społeczno-ekonomicznej GOM

3.1 Wykonanie diagnoz3.1 Wykonanie diagnoz

3.2 Konsultacje wewnętrzne – spotkania zespołów roboczych

3.3 Konsultacje społeczne - publiczne

4. Stworzenie Strategii Metropolii 2030

4.1 Wykonanie dokumentu Strategii i 10 Polityk Rozwojowych

4.2 Konsultacje wewnętrzne – spotkania zespołów roboczych

4.3 Gra Strategiczna

4.4 Kongres Metropolia Plus 2014 – Prezentacja Strategii



Projekt Strategii GOM 2030  - działania
5. Stworzenie Koncepcji Przestrzennego Zagospodarowania 

Metropolii 

5.1 Wykonanie dokumentu KPZ dla Metropolii

5.2 Konsultacje wewnętrzne – spotkania zespołów roboczych5.2 Konsultacje wewnętrzne – spotkania zespołów roboczych

6. Wzmocnienie GOM jako sieci współpracy

6.1 Szkolenia dla JST GOM

6.2 Podręczniki (3 szt.)

6.3 Doradztwo dla JST GOM

6.5 Kongres Metropolia Plus 2015 – zakończenie projektu



Projekt Strategii GOM 2030 - produkty

Diagnozy sektorowe wraz ze scenariuszami 
wariantowymi - 10

Strategia Rozwoju Metropolii do 2030 wraz z Strategia Rozwoju Metropolii do 2030 wraz z 
Politykami Rozwojowymi - 1

Koncepcja Przestrzennego Zagospodarowania 
Metropolii do 2030 wraz z OOŚ

Podręczniki dla JST GOM - 3, np. Podręcznik 
dotyczący przygotowania i wdrożenia programów 
rewitalizacyjnych



Strategia ZIT

W lipcu 2013 r. wyszedł dokument „Zasady realizacji 

ZIT w Polsce”

Strategia ZIT pełni rolę „strategii określającej 
zintegrowane działania służące rozwiązaniu problemów 
gospodarczych, środowiskowych, klimatycznych 
demograficznych i społecznych, które mają wpływ na 
obszary miejskie”



Strategia ZIT - cele

Sprzyjanie rozwojowi współpracy i integracji na 
obszarach funkcjonalnych największych polskich miast

Promowanie partnerskiego modelu współpracy 
samorządów na obszarach funkcjonalnychsamorządów na obszarach funkcjonalnych

Realizacja zintegrowanych projektów odpowiadających 
w sposób kompleksowy na potrzeby i problemy miast i 
ich obszarów funkcjonalnych

Zwiększanie wpływu miast i powiązanych z nimi 
obszarów na działania w ramach polityki spójności



Strategia ZIT - alokacja



Plan GOM. finansowanie działań ze środków zewnętrznych.

2013/14 – Strategia ZIT

PO PT „usługi publiczne” / Metropolitalna Platforma Praktyk 

Samorządowych – 390.000 zł  (projekt realizowany)

2015 – Strategia MOF – na bazie projektów:

MF EOG „Rozwój Miast” / Strategia GOM – 2 mln zł (otrzymał 

dofinansowanie)

PO PT „obszary funkcjonalne” / Zintegrowana strategia 

zarządzania transportem – 2 mln zł (złożony wniosek aplikacyjny)

NFOŚ / Strategia gospodarki niskoemisyjnej (złożony wniosek 

aplikacyjny)



1,27 mln 

mieszkańców
38 miast i gmin 

+ 8 powiatów

+ członkowie wspierający 

+ strategiczni partnerzy


